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15 have the deposition sent to me without regard to
16 the reading and signing.
T%le official record is the
18 stenographic record.
19 THE VIDEOGRAPHER: At the
20 conclusion of the reade of the opening
21 statement, I-will ask each one to introduce )
22 themselves, and the reporter will then swear in
23 the witness. .
24 This.is the deposition of
25 Monsignor Andrew T. Cusack taken on behalf of

. Fege 2 - . Fage 5
! APPEARANCE s: eigres 1 the plaintiff in the companion cases of George
2 For thg Flaincllrs: 2 Rosado versus the Bridgeport Roman Catholic
3 Tl fermace | ecos 3 Diocesan Corporation, and Brian Freibott versus
. By R TR Eso) 4 the Bridgeport Roman Catholic Diocesan
: 55081aS ARONSY, “28a. 5 corporation.
; EoF, PLp{gLiffs James Rrug and Jamie 6 The case numbers are cv .
e Ry 1YomS, III, ESQ. 7 93-0302072S and CV 94-0316574S, filed in the
s gﬁi’fﬂ&? Court’ cac 06430 8 State of Connecticut, Superior Court, Judicial
10 or the DefendRat Father Peolra: 9 District of Fairfield at Bridgeport.
n TrEmmy, zvio 10 Today’s date is November 11,
B AEERTE and mORemy, P.c. 11 1996, and the'time of the videotape record is
13 T o i T 12 10:10 a.m. L
14 For the Defendant The Diocese of 13 This d?(c))smon is being held at
15 Bridgeport: 14 1000 Lafayette Boulevard, Bridgeport,
16 Bhe Goodwin’ S 15 Connecticut, and my name is Jack Gambardel]a,
17 T o 2 W 416 and I am with Hamilton Communications at 60 Pine
18 —and- 17 Lake Road, Westbrook, Connecticut.
19 ,  JEDFORD, LAGNESE & NEAL 18 Would everyone please introduce
20 fartlocd: “Eommecticut 0106 19 themselves for the record.
2 By MRTIEEN G CONGRr, RSO 20 MR. ['II'IREN;QN;I‘i}f T. Paul Tremont,
22 : 21 representing the plaintiffs.
23 R o T o L 22 P Msg ROBII)NSON: Cindy L. Robinson,
24 23 also representing the plaintiffs.
25 24 MR. MAHONEY: Douglas Mahoney,
25 representing the plaintiffs.
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1 [ERESS SIS x 1 MR. LYONS: 1am Henry Lyons, and g
2 " 2 I represent James Krug and Jamie Bellaville in
2 Direct Exsmimation by Mr. Tremont 7 3 companion cases. Frank Naroh
4 MR. MURPHY: Iam Fr y,
. e e 5 representing Raymond Pcolka. WP
PLAINTIFF'S DESCRIPTION PAGE .
. A Lettar dated 7/7/83 168 6 _ MONSIGNOR BRONKIEWICZ: Monsignor
. 7 Bronkiewicz, here for the Bridgeport Roman
o FOTE: Exhibit retained. 8 Catholic Diocesan Corporation.
10 9 MR. CONWAY: Matthew Conway,
1 10 reprqsent;:g the defendants Bishop Walter
12 11 Curtis, Bishop Edward Egan and the Bridgeport
13 12 Roman Catholic Diocesan Corporation.
14 13 (Discussion off the record.
15 14 Monsignor ANDREW T. CUSACK,
16 15 8%37119 all University, South Orange, New Jersey,
17 16 ’
18 17  called as a witness, having been first duly
19 18 swomn by Gerald Gale, a Notary Public
20 19  in and for the State of Connecticut, was
21 20  examined and testified as follows:
22 21 MR. SWEENEY: Just before we move
23 22 ahead, with respect to stipulations, I would be
24 23 prepared to stipulate as to the adequacy of the
25 24 notice of this deposition, as to Mr. Gale’s
25 qualifications, and that he is a notary public.
Page 4 Page 7
1 MR. TREMONT: The same protective 1 MR. TREMONT: Why don’t we have
2 order applies as in the last case and issued by 2 the usual stipulations, except for the reading
3 Judge I?evin, and basically everyone in the room 3 and signing, which you don’t waive.
4 outside of Monsignor Cusack is aware of the 4 MR. SWEENEY: Correct. I think
5 order and has agreed to follow the order, as you 5 the record should reflect that the transcript
6 have done yourself, in the prior deposition, so 6 will be submitted to the witness for his
7 when the deposition is concluded you will be 7 signature.
8 sending it to us under seal and that will cover 8 MR. TREMONT: No problem.
9 that. 9 MR. SWEENEY: I assume other
10 Reading and signing? 10 counse} are agreeable as well.
11 MR. SWEENEY: 1would like to 11 DIRECT EXAMINATION
12 have the benefit and the chance for the witness 12 BY MR. TREMONT:
13 to read it. 13 Q.Monsignor Cusack, you are presently at
14 MR. TREMONT: 1would like to 14 Seton Hall University?

15 A That’s right. ~

16 Q. What is your position there?

17 A.Tam thedirector of the National

18 Institute for Clergy Formation and also director
19 of formation at the Immaculate Conception

20 Semin.
21 Q. Tell me a bit about that, if you would,
22 please. Are there -- are these two particular
23 establishments or institutions part of the

24 university, or do they merely share a campus
25 with the university?

at Seton Hall University.
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1 _ A.The National Institute for Clergy 1 A.Cardinal Hays High School. Iona
2 Formation is part of the university, and then 2 College and -- }
3 the director of admissions is part of the 3 ﬁ ardinal Hays High School, and that’s
4 Immaculate Conception Seminary, which is of the 4 in New York? .
5 School of Theology of the umversnz. 5  A.In New York, right.
6  Q.Seton Hall ﬁiversity has a school of 6  Q.When did ‘};:)u graduate from Hays?
7 theology? 7  A.Well, Ididn’t graduate from there. I
8  A.That’s right. . L 8 graduated from St. Charles Prep in Baltimore,
9  Q.And there is a seminary which is 9 Maryland.
0 located there as well? 10  Q.Did you -- you went from Iona to
1 A.Yes. It’s distinct from the 11 St. Charles?
2 university, the School of The_olggy. 12 A.That’s right -- No, I went from
3 Q. What kind of seminary is it? 13 Cardinal Hays to -- i
4 A A theologic seminary. o 14 Q.l am sorry, from Cardinal Hays to
5  Q.Is that open to all persons or limited 15 St. Charles?
6 to Diocesan personnel? Is it limited to a 16  A.Right. .
7 Catholic theology - o 17 .Do you recall, if I may ask, when you
8  A.A diocesan as well as religious 18 graduated from St. Charles?
9 community theological formation center. 19 A.Yes, in 1949. .
0 Q. What diocese controls that seminary? 20 Q.Al niht. At that particular time,
1 A.The Archdiocese of Newark. . 21 would that have been equivalent to a high
2 Q. Are you associated with the Archdiocese 22 school --
3 of Newark? 23 A.Oh, yes. It was a prep school.
4 A.No. . 24 Qltwasa prep school. "And thereafter
5 Q. With what diocese are you associated? 25 where did you go?
. Page 9 Page 12
1 A.Diocese of Bridgeport, Connecticut. 1 A.lona College.
2 Q.Do you receive-remuneration for your 2 Q. When did you graduate from Iona?
3 services?” Are you paid? 3  A.In1953. .
4  A.Surely. 4 Q.And what was your degree in?
5 Q.May ¥ask ou, not how much, but are 5  A.In philosophy.
6 you paid by the Diocese of Bridgeport? 6 Q.ln %hﬂosophy. You had an AB in
7 °  A.No, by the Archdiocese of Newark. 7 philosophy?
8  Q.How long -- for how long a afenoc_i of 8  A.Right.
9 time have you not received any s , if you 9 Q. Allright. And thereafter, Monsignor,
0 will, or stipend from the Diocese of Bridgeport? 10 what did you do?
1 A.It will be 10 years this October. 11 A.I worked for the Royal McBee
2 Q. Allright. Could you tell me what 12 Corporation until 1956.
3 duties you have within the Diocese of 13 Q.And at that time, 1956, what did you
4 Bridgeport? L. . 14 do? . i
5 _ A.1do not have any duties in the Diocese 15  A.I went to Christ The King Seminary of
6 of Bridgeport. . 16 St. Bonaventure University.
7 Q.All right. When you file income tax 17 Q.Is that -- That’s in upper New York
8 returns, do you indicate that your employer, if 18 state, isn’t it?
9 you wifl, is the Archdiocese of Newark or Seton 19  A.Olean, New York.
0 Hall University? 20  Q.Okay. At that time that we’re talking,
1 A.I think the technical is I am an 21 the context of that time, would that have been
2 employer of Seton Hall University of the 22 considered a delayed vocation, or would that
3 Archdiocese of Newark. o 23 just have been a regular -- you went in the same
4 Q.Do you teach any course at this time in 24 program?
s theology”? 25  A.It wasn’t too delayed.
. Page 10 . Page 13
1 A. By election, _Fhimrally I teach in the 1 Q.Right.
2 spring semester. This would not be true this 2 A.But semi-delayed, yes.
3 year. 3 Q. You went in at the same time and had
4 ° Q. What courses would you teach? 4 the same program as other seminarians, for
5 A.Psychotheology of human development. 5 instance, who might have gone directly from a
5  Q.And what generally does that course 6 minor seminary or college’ .
7 curriculum consist of, very generally? 7  A.That’s right, and I also would like to
3 A.Psychology, theology, theories of 8 point out, ] think it’s germane, that had I gone
3 development within both sciences in terms of 9 to the seminary right after college, I woul
) twinn‘i‘x}ﬁ as well as separateness. 10 have lost two years of college experience.
1 Q. What do you mean by twinning? 11 By that I mean, a seminary such
! A.Where the scientists join one another. 12 as St. Joseph Johnwoody, would have asked me to
3 Q. All right. In regard to the sciences. 13 repeat two years of college. Despite the fact
4 Now, at some point, Monsignor, 14 that my major was in phi osopg;, the¥hre(£1ired
5 you were active in the Diocese of Bridgeport as 15 that. Not all seminaries did. Christ The King
5 a priest; is that correct? 16 at St. Bonaventure did not.
7 A.That’s right. 17 Q.Okay. That’s one reason that you close
3 Q.And if we could go back first, could 18 that seminary?
3 you tell me, what is your birth date? 19 A.That was the central reason, right.
) A.5/31/32. 20 Q. At the point that you went into that
l Q. And where were you born? 21 seminary -- incidentally, you had permission to
! A.New York City. ) 22 enter that seminary from a -- an ordinary of a
3 Q.Allright. Could you tell me what high 23 diocese?
+ school or minor seminary that you may have 24  A.Idid not.
25 Q. You didn’t?

; graduated from?

ige 8 - Page 13
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1 A.That was published, yes. . 1 development, also with the same publisher, and
2 Q.Do yon know where it was published? 2 then I think that exhausts it.
3 A.Microfilm, Incorporated, in Ann Arbor, 3 Q. Allright. Now, after 10 years at the
4 Michigan. 4 high school, did you take on some other duty?
5 Q ﬁow, have you written any other 5 _ A.Yes. In-- I'was assigned by Bishop
6 scholarly articles since that time? I mean by 6 Curtis as the director of ministry for clergy
7 scholarly, something that would be in a 7 and religious of the Diocese.
8 technical publication or in a journal as opposed 8  Q.Now, being -- when was that? When did
9 to something that might be in a local diocesan 9 you --
10 newsga r or magazine? = 10 A.Let’s see.
11 A.If I understand your distinction, have 11 Q. Approximately.
12 1 written research oriented -- 12 A.Canl ask you --
13 Q.Correct, research oriented. 13 MR. SWEENEY: He wants your best
14  A.You have to ask the publishers. Ihave 14 recollection.
15 published with, for example the "Christian 15  A.Iwas 12 years a priest at the time, so
16 Bsychothera ists,” I have published with them. 16 then we’re into 1972.
17 How scientific the Slaper was asked to be, you 17 _ Q. All right. And were you assigned as
18 would have to ask them. My main publications 18 the assistant spiritual director before that?
19 have been in videotape and in television. 19  A.Yes, with Monsignor Jack Murphy of
20 % Let’s go back to the written 20 St. James, Stratford, right.
21 publication. You say you have published for the 21 Q. What were your duties as the assistant
22 "Christian Psychotherapists"? ; 22 spiritual director for the diocese?
23 A.That’s nght. 23 A Practically exhaustively planning the
24  Q.Is that a journal? . 24 retreats once a year that at that time were
25  A.It’s an interdenominational journal, 25 demanded of every priest of the diocese.
Page 21 . Page 24
1 right. ) 1 Q.All right. And when you became
2  Q.How many articles have you published 2 spiritual director, what were your duties?
3 for them? 3 A AsIrecall, it would have been
4  A.One. . 4 arranging a speaker for those retreats.
5 Q. What was the nature of that article? 5 __ Q.Now at some point you became the
6  A.l am going to say human development, 6 director of vocations for the ministry of the
7 but I am sure it was more sophisticatedly 7 clergy and religious; is that correct?
8 announced. . 8  A.That’s correct.
9  Q.All right. Approximately how long ago 9  Q.Now, who had been director of vocations
10 did you do that? . . 10 before ggq undertook that position?
11 A.It would have been in approximately 11 A.I believe Monsignor McLaughlin. I
12 1978. 12 believe.
13 Q.Now, you indicated that you have also 13 Q.Did you continue in that position for a
14 done things with video and television? 14 period of time?
15 A %Viﬁht' . . 15 A.No. That position was concomitant with
16 Q. What kinds of things do you do with 16 director for clergy and religious. It was one
17 video and television? 17 of the variables of responsibility.
18 A.Well, I suppose in answer to your 18  Q.Let me ask you about that because I
19 question, you would like to know the 19 noted that you have been listed under a couple
20 publications, would you? Is that the burden of 20 of titles in the Catholic directory. One was as
21 your ?;lestion? . 21 the director of vocations for ministry and
22~ Q.Ifthat’s -- Well, what is the nature 22 religious clergy, and you have also been --
23 of it? I mean, are you on a TV show, or are you 23 A.No.
24 doing things for learning types of video 24 _ MR. SWEENEY: Let him finish his
25 presentations or seminar types? In other words, 25 question.
] Page 22 . Page 25
1 what’s the nature of it? . 1 Q.And you have also been listed as the
2 A.Well, I have done both. I'll begin . 2 vicar of the office of clergy and religious, and
3 with the first. ] published with the Ave Maria 3 I'would like to ask you about that first.
4 Press of Notre Dame University, and that was on 4 A First, I was appointed director of the
5 man’i:ge and family, and that’s three tapes 5 ministry for clergy and religious, okay? The
6 entitled "God Doesn’t Make Junk. " 6 duties under that would be director o
7 I published with the National 7 vocations, director of continuing education,
8 Catholic Reporter a retreat for priests. They 8 director of personnel initially and vicar for
9 came to Canada where I was §1vmg a priest 9 religious 1mt1dl¥.
10 retreat and they recorded it. Subsequently it 10 Q.And vicar for religious?
(1 was published. 11 A.That’s right.
12 I published 13 --26 --26 12 Q.Now, at that time was there a vicar of
13 one-half hour television broadcasts with EWTN, 13 the office of clergy and religious when you were
t4 more publicly known as Mother Angelica, and the 14 appointed to --
t5 title was "Living Life Fully." . 15 A.There was not.
16 . I'published for Dr. Bill Larkin 16  Q.There was not. All right.
17 on various topics of human development and 17 A.Excuse me. My first title was director
18 Bill’s publishing house was the Spiritual Life 18 for clergti and religious. Subsequently it
19 Center in Hamden, Connecticut. 19 became the episcopal vicar for clergy and
10 Then I published with the Alba 20 religious.
'1 House... ] 21 Q. Well, was there -- I understand that,
2 Q.That’s A-]-b-a? ) ) 22 and that’s what I am trying to find out about.
'3 A.A-l-b-a. In Canton, Ohio. I published 23 In other words, at the time that you were
4 a retreat for priests, and then there are two or 24 appointed director, was there an episcopal vicar
:5 three topics on again essentially human 25 in the Diocese of Bridgeport for the office of

‘age 20 - Page 25
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' Page 14 . . Page 17
1 A.No. 1 A.Guidance counseling.
2 Q.All right. You were able to go to that 2 _ Q.That was part of the Department of
3 seminary at that time without any sponsorship, 3 Education?
4 if you will? . 4  A.Istand corrected. I think it was a
5  A.That’s right. They called it -- the 5 department under itself, unto itself.
. 6 canonical term is unadopted. 6 Q. The sixth year certificate?
7 Q Allright. And you were unadopted? 7 A.That’s right, in guidance and
8  A.I was unadopted for one month. 8 counseling, .
9 Q. Okay. 9 Q Which was basically for teachers and
10 A.Not a child but... 10 administrators, was it not?
11 Q. Ultimately you became adopted? 11 A.No. In fact to the contrary, it was
12 A A month, r_ight. . 12 basically for those of us in any counseling
13 Q.All right. To what diocese was that? 13 capacity, not just in school capacity, but in --
14 A.Bridgeport. L . 14 there were a Jot of variables as students.
15~ Q.All right. How did it come about, just 15 Q.That was not a degree-granting program,
16 incidentally, that Kou became -- 16 was it?
17 A.Bishop Shechan, then the Bishop of 17 A.Icould have -- Yes. When I came to
18 Bri;irﬁfport, asked me to come down at 18 Fairfield, I had a Master’s in theology. While
19 Thanksgiving of that year, and I was interviewed 19 at Fairfield, I applied for my secondgK/Iaster’s
- 20 directly by the bishop, and I was formerly 20 from the seminary, and because I had the
21 accepted at that time for the Diocese at 21 possxblht%/ of a second Master’s, I was advised
22 Bridgeport. . 22 to go on for the sixth year certificate.
23 Q.That was when obviously Laurence 23 Q.So the sixth year certificate is --
. 24 Sheehan was the bishop? . 24 A.Thirty credits.
25  A.Yes, the ordinary, and I remained with 25 Q.Program is not a degree program?
) Page 15 . Page 18
1 the Diocese of Bnc(ligeport. 1 A.It’s not, it’s an academic
2 Q.Now you graduated from the seminary 2 certificate. It’s 30 credits beyond a Master’s.
3 when? 3 Q.Correct. So the effect of that
4  A.In1960. ) . 4 program, I am merely stating, is that you don’t
5  Q.After your graduation, what did you do, 5 walk away after you completed with a quote,
6 Monsignor? . 6 unquote, degree, you tget a certificate?
7  A.l'was associated at St. James in 7 A.Fair enough. I think it’s a little
8 Stratford, Connecticut. 8 more verbalized in academic circles, but fair
9 .So that you — in 1961 you came to the 9 enough.
10 Bridgeport diocese? 10 Q. Well, one of the advantages to teachers
11 A.No, in 1960. 11 in that program is I think they get a salary and
12 MR. SWEENEY: He said 1960. 12 --
13 Q. 1960, you came to the Bridgeport 13 A.Okay.
14 diocese and you started at St. James? 14 Q.--and --
15  A.Right. 15  A.Okay, okay. See --
16 ;)] And how long were you there as best you 16 Q.- ifth y -~
17 recall? 17 A.That’s how I knew there were
18  A.About two years. 18 variables. That’s right. Right.
19 Q. About two years? 19  Q.And that’s s.omethin§ at peo;ple like.
20  A.Yes. 20 That obviously didn’t apply to you?
21 Q.And then what was your next assignment? 21 A.No, my salary rate remained as is.
22 A.I was assigned to Stamford Catholic 22 Q.Monsignor, when you finished getting
23 High School in Stamford, Connecticut. 23 that, when you concludéd that grogram at
24 Q. What was your assignment at Stamford 24 Fairfield, you continued to study?
25 Catholic? 25  A.Right.
. Page 16 Page 19
1 A.Iwas director of guidance, director of 1 Q.And where did you do this?
2 athletics, and full-time teacher of American 2 A. At St. John’s University in Queens.
3 history and the marriage course to the seniors. 3 Q.Allright. And what field was that in?
4  Q.How long were you there? 4 A.When I began, it was counseling
5  A.I'was there a little more than 10 5 education. When I finished the degree, the
6 years. . 6 department became known as the counseling
7 Q. While you were there, did you have any 7 psychology department.
8 other episcopal duties? 8  Q.It started as the -- it was the
9  A.Idid not. 9 counseling education department and then
10 Q. You didn’t. So you spent all your time 10 ultimately became the counseling psychology
11 basically doing what you told us you were doing 11 department?
12 at the high school? . ] 12 A.That’s right.
13 A.That’s right, and studying -- and while 13 Q. And the degree that you received was in
14 at the high school, I studied for my sixth year 14 counseling psycholog%?
15 certificate at Fairfield University and my 15 A.Counseling psyc olog};.
16 doctorate at St. John’s. 16 Q. When did you get that?
17  Q.So Xou got a six-year certificate at 17 A.In 1975, May.
18 Fairfield” 18 Q. Were you required to write a thesis for
19  A.Right. 19 that?
20 Q. That would be the only program they had 20 A.No, adoctoral dissertation.
21 at that point, was education; is that correct? 21 Q.And what was your dissertation on?
22 It was in education, was it not? 22 A."Personal Characteristics and Job
23 A.You would have to ask. I am unfamiliar 23 Satisfaction in the Archdiocese in Priests of
24 with what the academic options were. 24 the State of Connecticut. "
25 Q.Allright. What did you get it in? 25  Q.That was published?
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1 clergy and religious? 1 A.We had a very extensive program. I

2 A.There was not. 2 think the best descriptive of that program was

3 Q.There was not. So that when you 3 written by -- what most people consider a very,

4 undertook that position, subsequently you took 4 even though it’s a Catholic newspaper, but in

5 on a, quote, unquote, new position at least 5 nineteen -- p%rommately 1977, our program was

6 under -- Well, you took on a new position? 6 announced to be the best in the couniry by the

7  A.Right. 7 National Catholic Reporter, which was very

8  Q.Do you know whether there ever was a 8 credible because if there was an%thin antj,

9 vicar, ﬁplscopal vicar of religious and clergy 9 they were in the forefront, and they described
10 under Bishop Sheehan? 10 our program as -- and I think in a very adequate
11 A.Yes. There was a vicar for -- oh, 11 way, it was on the graduate level accredited by
12 excuse me, vicar for clergy and religious? No, 12 Fairfield University. That was one aspect of
13 there was not. L 13 our prgFram. It had as it content mainly
14 %.ITo your knowledge, the first time in 14 spirituality, theology and psycholglgaw{, but
15 the history of the diocese that that position 15 limited to the idea of human'spirituality
16 appeared and was filled was at the time that you 16 dgvelo;}%:cnt.. That was for clergy, religious and
17 were 'zll%poimed to it by Bishop Curtis? 17 laity. Then it had a whole component of just
18  A.That’s correct. . 18 clergy, and here by clergy I would mean
19 Q. And Prior To that a%)o_mtment, you had 19 priests.

20 undertook many of those duties as the spiritual 20 Then when Bishop Curtis
21 director and director of clergy and religious? 21 established a diaconate office, I was the
22 A.No. ~ 22 director of diaconate, so it included a program
23 Q.Oh, you hadn’t? 23 of formation -- a three-year at that time, a
- 24 A.No. 24 program of formation for the -- those studying
25 Q. All right. Would you tell me what’s 25 for the diaconate of the diocese. It included
. Page 27 . . Page 30

1 the difference between the duties that you had 1 an extensive sabbatical Program for each priest

2 then -- Well, I’'ll withdraw that. 2 of the diocese, and ly spiritual programs

3 First tell us what was -- were 3 throughout the course of the year.

4 your duties as episcopal vicar of the office of 4  Q.Allright. Now, let’s at the

5 clergy and religious in the Diocese of 5 beginning. When you became director of

6 Bridgeport. . 6 vocations, was there a program in existence

7 A.Again, I began as director for clergy 7 to -- educational program to which priests were

8 and religious. I am only making a correction 8 required to attend, priests of the diocese, not

9 because that is significant in terms of canon 9 seminarians or someone studying but just any
10 law. 10 priest of the diocese?

11 Q.Tunderstand that, that’s why I am 11 MR. SWEENEY: Pardon me. I just

12 asking the question, Monsignor. I realize it’s 12 have a question about your question. You speak
. 13 significant, and I'm asking you whether, in 13 of director of vocations, which we think,

14 fact, the duties as director were different than 14 realize these are people who have not yet become

15 your duties as -- not your powers but your 15 priests, and now Kgu speak in your question

16 duties as episcopal vicar? 16 about something being mandatory for priests.

17 A.No, they were concom -- they were 17 MR. TREMONT: Mr. Sweeney, I am

18 identical. L . 18 using the term director of vocations instead of

19 Q.They were identical, all right. So you 19 saymlg director of vocations for minisg, for

20 did the same thing, but in effect, when you 20 the clergy and religious. In other words, I am

21 became episcopal vicar, you received certain 21 distinguishing director of vocations from

22 power or authority that may be granted to an 22 episcopal vicar. What I am talking about is his

23 episcopal vicar under the canons of the church? 23 entire duties instead of just spelling out the

24 A.That’s right. Idon’t know if this is 24 entire title each time I ask the question, so I

25 germane to your question. There were also 25 am starting at the beginning.

Page 28 Page 31

1 associates as the office grew. There was an 1 Q.In other words, by the beginning, when

2 associate vicar for religious, assistant, Marie 2 you first became the director vocations for the

3 Viannﬂ. . . 3 ministry and for the clergy and religious, okay,

4 Q. Allright. But he was not an episcopal 4 and I am asking at that time were there any

5 vicar? 5 educational programs that all priests of the

6  A.She was not, . 6 diocese would be required to attend?

7 ~ Q.Allright. Now, going through your 7  A.Yes. That was always so under the

8 duties as director of vocations, but lef’s take 8 tenure of Bishop Curtis. He was very invested

9 them piece by piece. You had mentioned that 9 in the education and formation of his clergy, if
10 they included vocations, and I assume b 10 for no other reason, he was agpointed bishop as
11 vocations, Monsignor, that would be either 11 a very respect professor and doctor at Seton
12 encouraging or supewlsm%lmdlylduals that were 12 Hall University and --

13 interested or studying for the priesthood? 13 MR. SWEENEY: He just wants an

14 A.Yes. At that time really, Attorney, it 14 answer to his question.

15 would include every asge_ct of young men, or not 15 A.Well, I think it’s germane for me -- I

16 so young men interested in applying to the 16 feel more comfortable giving the motivation of

17 priesthood of the diocese. 17 Bishop Curtis. He was very invested in the

18 Q.All right. So they would eventually 18 education and formation of clergy from the day

19 come to you or -- 19 of his appointment.

20  A.They would see me. 20  Q.So there was a requirement?

21 Q.They would see you. Now, you also 21 A.Ohyes.

22 mentioned education, I believe, as part of your 22 Q. What was the requirement?

23 duties at that time? ) 23 A.One of the requirements I know of,

24 A.Continuing formation of clergy. 24 Attorney, was the idea that yearly a priest has
at was that about? 25 to make a retreat here in the diocese, and that

25 Q. All right.
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Q. That’s correct?

) Page 32 ) Page 35
1 was of obligation, and at that time the retreat 1 A.That’s right, we would not control it.
2 was held twice a year, half at the diocese and 2 Q.Youdo not, okay? .
3 the second half at Fairfield University. 3 A.Though naturally priests obviously who
4  Q.Now, there were -- 4 are on the retreat circuit, of which I was, we
5  A.There were also educational . 5 would meet and certain topics would evolve and
6 opportunities prior to, you are asking, prior to 6 would always be part of a retreat, yes.
7 my appointment. ] 7 Q.You would control the topics?
8  Q.Now, the retreat, the requirement of a 8  A.No. We would control in the sense of
9 retreat, was that a requirement that each priest 9 professional people are allowed to have
.0 attend a retreat through all the time that you 10 conversations about what’s the best topic at
.1 were either director of vocations or episcopal 11 this time do you find in terms of giving a
.2 vicar? 12 retreat, but we would not name the topic to a
3 A.No, that subsequently changed. 13 respective retreat master, no. I think there is
4 Q. When did that change? 14 a difference. .
5  A.Iwould-have to ap(frommate the year. 15 Q.Now, Monsignor, what other educational
6 1 would have to -- I underscore approximate. 16 requirement did you have in the Diocese of
.7 It would have to be 68 to 70, but that’s an 17 Bridgeport in regard to priests who were -- all
.8 approximation. . 18 the priests that were active in the diocese, in
9 Q.And when it changed, did that mean that 19 addition to the retreat? .
'0 a priest was no lontger required to attend a 20  A.The two that were -~ I will lﬁive you
'1 retreat once a year” . 21 the exact words. The Bishop would expect each
2 A.No, it still is thie canonical law of 22 priest to be present at the pre-Christmas
:3 the church -- 23 educational program and the holy week program.
'4 THE VIDEOGRAPHER: Off the record 24  Q.Now, was there a requirement that eac
'5 at 10:44 a.m. 25 priest be present?
Page 33 . Page 36
1 (Discussion off the record.) 1 A.When the Bishop -- and he preferred to
2 THE VIDEOGRAPHER: On record at 2 use the word because he was dealing with adult
3 10:45 a.m. 3 men, he did not believe in a parent/child model
4 BY MR. TREMONT: . 4 of leadc;rsl;ilp, he was dealing with adult,
5  Q.Now, the -- I was asking you whether 5 professional people, so his language was "are
6 there was no longer a requirement that a priest 6 expected to,” and that’s how one would receive a
7 attend a retreat once a year in the Diocese of 7 letter from the bishop.
8 Bridgeport? . 8 Q. Was there a requirement that the griest
9 A N%, there was no longer a requirement 9 attend those two educational programs?
0 that thef' attend a retreat in the diocese. By 10 A.I would say his language was that of
1 church law, there was, and continues to be, a 11 requirement, yes, but in an adult, to an adult
2 requirement that we make a yearly retreat once a 12 leadership model.
3 year. 13 Q. Was attendance taken at these meetings?
4~ Q. And where were these yearly retreats 14 A.They were not.
5 made by the priests of the Diocese of 15 Q.Did all priests attend? =
6 Bridg%»lort? . 16 A, Certainly the vast majority, if not --
7 _ A.There were several options. The 17 yes, aKYroxlmately the vast mz;n’;onty.
8 diocese would always supply two locations, 18 Q. All priests did not attend?
9 normally at the Villa Maria. But then many, 19  A.That’s right. And that might be
0 many priests made their retreats at Spencer, 20 because of duties. For example, hospital men
1 St. Joseph Ablgy, Ariesville with the Jesuit, 21 would have a tougher time receivin,
2 Morristown, New Jersey. In other words, there 22 replacements, theg would have a valid reason for
3 were several options, but there was not an 23 excusing, and at first the bishop would ask them
4 option about not making a retreat. 24 to notify him, you know, of their reason for not
5 = Q.Allright. Is it fair to say that when 25 being present.
o . Page 34 . Page 37
1 the retreats were made within the diocese, the 1 Q. Well, how would the bishop be aware
2 diocese arranged the educational program or the 2 they weren’t present if he didn’t take
3 topics of the nature of the retreat? 3 attendance? . .
4 A Whenwes of a retreat, Attorney, 4 A The priest would write to the bisho
5 we can’t speak of topic, the retreat focuses on 5 and inform him why he wasn’t going to be there.
6 the spiritual life of the priest, unlike an 6  Q.So it was in such a fashion, then, that
7 educational program. . 7 if a person did not -- a priest did not attend,
8  Q.Iunderstand that. ButI am asking 8 he would have to be excused; is that correct?
9 that you can certainly direct the retreat into 9  A.That’s right. That’s right.
0 certain aspects of spirituality, can you not? 10 Q.It was mandatory?
1 A Well, I can only answer for myself. I 11 A.That’s right. I must sa{, maybe we are
2 would not be that offensive since the caliber of 12 %uibbling with language but before -- let’s sa
3 man, for example, Archbishoq Fulton Sheehan was 13 Vatican II, there would be, okay, you had to be
4 one of our options, and I would not be offensive 14 there. Now there was a new language, but it
5 by telling him the topics of his retreat nor 15 also was a required language, you were expected
5 would I be offensive, nor would Bishop Curtis 16 to be there.
7 for that matter, if he was in agreement, with 17 Q.Was it not a fact that when the
3 the quality with which we invited in a man %ave 18 language changed that the attendance at these
3 him totally the option of with which he would go 19 things was reduced?
) to a retreat. 20 A.Certainly a modicum but not majorilly
I Q.All right. So you did not control the 21 in this diocese.
) topics, if you will, of the retreats that were 22 Q. What was that?
3 run in the diocese? 23 A.A modicum, a small amount.
t  A.Okay, but -- 24 Q.So it was reduced?
5 25  A.Yes, not -- I would approximate not 5
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25 be seen as my competency nor as my duty.

Page 38 ) Page 41
1 percent. ) . . 1 Q:All right. Now, as far as abuse of
2 Q.Now, your duties as the episcopal vicar 2 alcohol by members of the clergy, would that be
3 of the diocese, did they relate to any - I 3 within your jurisdiction?
4 will withdraw that. . . 4  A.It would be within my jurisdiction, but
5 What was the relationship of your 5 aFan;, as again, my office, Lgxey still had an
6 duties and complaints that were made against 6 election to whom % wanted to go with the
7 priest%fenerally? ) 7 complaint, either to the bishop or myself.
8  A.Would you spell out what -- my duties, 8 Eventually that became a -- primarily they would
9 please? . 9 come to me.
10 Q.1 am asking you. What were your 10 Q. All right. But that would be something
11 duties? Did you accept complaints, for 11 within the purview of your duties?
12 instance, general complaints made about a 12 A.No question.
13 priest? L . 13 QAll nﬁht. Now, what about a --
14~ A.Normally the initial complaint, yes, 14 members of the clergy that started ex ressing
15 might be given to me or to the bishop or, for 15 unusual beliefs or acted in an unusual fashion,
16 that matter, a man in administration of the 16 for instance, failing to say a vulgate mass and
17 diocese. . 17 msisting on the Latin mass, would that be
18 Q.Let me try to explore that with you 18 somet.hm’; that would come again under your
19 when I say general complaints. 19 attention? .
20 A.Sure, . 20 A.Normally Bishop Curtis would choose to
21 Q.Someone says that the priest at 21 bring that to the attention of a canon lawyer of
22 St. James appears to be ignoring funerals and 22 the diocese, at that time primarily Monsignor
23 they are having a great difficulty with him in 23 Toomey.
24 saying a funeral mass. Just as an example, if 24 Q. As opposed to yourself?
25 somebody had that complaint, would that come to 25  A.Yes.
) . ) Page 39 ) Page 42
1 you in ﬁour office as episcopal vicar? 1 Q. All right.
2 A.After I was in office, yes, more 2 A.Again, I would like to state that, with
3 commonly. Inijtially there would be another 3 some gray, but the norm would be Monsignor
4 variable. The younger priests would have an 4 Toomey.
5 easier time coming to me because it was a new 5 _ Q.Generally you would not cover that.
6 practice. The not-so-young priests would more 6 You might on certain occasions, but basically
7 commonly come to the bi czg. 7 that if you were involved with a -- when I say a
8 Q. All right, but whether they came to you 8 question of aberrant theology on the part of a
9 or to the bishop -- 9 priest or something unusual in the way he was
10 A.But eventually it became commonplace 10 conducting mass or something, it might be
11 that it would come to me, right. 11 Monsignor Toomey.
12 Q. Were you the person who would 2 Now what about the vow of
13 investigate that complaint? 13 celibacy, complaints about the vow of celibacy,
14 A y. . 14 would that come within your jurisdiction?
15 Q.All right. Would the bishop 15 A.That’s right, yes.
16 investigate it? 16  Q.And what about lapses -- what appeared
17 A Attimes. . 17 to be lapses in the vocation of a priest, would
18 Q. So he would investigate these 18 that come within your jurisdiction?
19 complaints himself? 19 MR. SWEENEY: Can you define what
20 A.Right. . ) 20 you mean when you say lapseés in vocation?
21 Q.If he didn’t investigate the 21 ,MR. TREMONT: Well, it’s a lapse
22 complaints, then you would? . 22 1n vocation. Let’s assume the priest is --
23 A.Right. Orif it was a -- according to 23 let’s assume he is not necessarily having sex
24 the specific nature, for example, a finance 24 with a woman but living with a'woman, for
25 complaint, his vicar general and/or the man in 25 example. I would think that would be a lapse --
. . Page 40 Page 43
1 charge of finances would investigate the 1 MR. SWEENEY: Well, that being an
2 complaint. 2 example?
3 . Q.What would be a finance complaint? 3 A.lf there were ever such a case, that
4 Give me an example. . 4 would certainly come to my attention.
5 _A.If there was some report of a financial 5 Q.There wasn’t such a case?
6 misgiving going on in a respective parish. 6 A During my time, never.
7 Q. Would that be, again specifically, a 7 Q.Did you know Father Walter Coleman?
8 priest doing it or a person other than a priest? 8  A.To my recall.
9 A.Sometimes as parish councils began, 9  Q.Father Walter Coleman, you knew him?
10 they would complain that they would want an 10 A Yes.
11 actuarial accounting of their parish. That 11 Q.Did you ever have an%complaints made
12 would come again as parish councils began to be 12 to you in regard to Father Walter Coleman?
13 a reality of the diocese. 13 A.Ihave no recollection of a complaint.
14 Q. See, what | am trying to find, 14 Q. You have no recollection of a
15 Monsignor, is what your -- what were your 15 complaint?
16 responsibilities in regard to the priest in the 16  A.Of a complaint, with regard to living
17 diocese. In other words, that’s what I am 17 with a woman, no.
18 asking. If a priest, for example, was accused 18 Q.Did you know an Attorney Keenan from
19 of stealing money, would that be something that 19 Westport?
20 you would review or the individual in charge of 20  A.Certainly not by name.
21 finances for the diocese? . 21 Q. All right. Did you know a woman named
22 A.Iwould say the norm there that Bishop 22 Judy Knect, K-n-e-c-t?
23 Curtis would follow the man in charge of 23 A.Not by name.
24 finances would investigate that. That would not 24  Q.Do you recall whether you met with
25 Ms. Knect and Attorney Keenan in Wilton in
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Page 44 Page 47
1 regard to her claim that she and Father Coleman 1 and treatment? .
2 were engaged? 2 A.Yes, because we received reports and
3 A.I havewno recollection of that. 3 rumors that he was drinking.
4 Q. You have no recollection of that. Do 4 Q.And - You received reports and rumors
5 you have the recollection of meeting with a 5 that he was drinking?
6 woman named Judy Alexander who claimed that she 6  A.That’s right. .
7 and Father Coleman were engaged? 7  Q.Could you tell me at what gansh was he
8 A.I have no recollection of that. 8 when you received those reports?
9 Q. You have no recollection of that at 9  A.I'would have to -- I am almost certain
o all? 10 they were Assumption in Westport.
1 A.Idonot. ) 11 Q.All right.
2 Q. Do you recall claims of sexual abuse 12 A.But I would stand corrected there, but
3 that were made against Father Coleman? 13 T am almost certain.
4  A.Ihave no recollection of sexual abuse 14 Q.You are telling me that there were no
5 with regard to Father Coleman, no. 15 complaints that you received at that time that
6  Q.No recollection at all? 16 Father Moore was involved, or at least it was
7  A.None. . . 17 claimed that he was abusing young boys?
8  Q.Do you recall meeting with a 18 A.Ihave no recollection of sexual
9 Mrs. Harding in r¢:§ard to her sons whom she 19 misconduct on the part of Father Joe Moore.
0 claimed were sexually abused by Father Coleman? 20  Q.I am asking you whether there was a m-
1 A.Ihave no recollection of meeting with 21 claim made, Monsignor.
2 her, no. 22 A.I have no recollection of a claim being
3 Q. You have no recollection? 23 made. .
4  A.No. 24  Q.No claim, all right. -
5 Q.Does that mean that you don’t remember? 25  A.No.
Page 45 Page 48
1 A.No,I-- Yes, Idon’t remember. 1 Q.And when you sent Father Moore down to
2 _ Q.Do you recall getting a complaint from 2 St. Luke’s, it was strictly --
3 Father Victor Martin regarding Father Coleman 3  A.Upto St. Luke’s.
4 and his conduct with young men? 4 Q P to St. Luke’s, it was strictly for
5 A.Father Victor Martin of the diocese? 5 alcohol?
6 Q.Yes. 6  A.That’s right.
7  A.Ihave no recollection of that at all. 7 Q. And there was no other evaluations
8 Q. You have no recollection of that. Did 8 made?
9 you know a Father Joseph Moore? 9  A.At that time any priest sent to
0~ A.ldid, yes. . 10 St. Luke Institute, either in Massachusetts or
1 Q.Did you have any com';)lalnts of sexual 11 in Maryland, they were only sent there for
2 abuse against Father Moore? 12 alcohol, no other reason. .
3 A.I have no recollection of any sexual 13  Q.And you do not recall telling a parent,
4 complaints against Father Moore. 14 "I want you to know that Joe has been tested
5  Q.You don't have a very good memory, do 15 and that he is not a homosexual"?
6 you, Monsignor? 16  A.I do not recall that statement.
7 °  A.No, I have an excellent memory, 17 Q.You don’t remember that?
8 Attorney. L 18 A.ldon’t.
9  Q.Do you ever recall meeting in Wilton at 19  Q.Now let me ask you, would it be
:0 11:30 in the evening with a Mr. Rossi and 20 something that would stick in your mind, the
'1 Mr. Amerine, in regard to the fact that Father 21 fact that you met with two boys and their
2 Moore abused their sons? 22 fathers regarding a claim of sexual abuse of
3 A.No, Ido not recall that at all. I 23 priests of the Diocese of Bridgeport?
'4 have no recollection. 24 A.Your question -- Focus your question
5 Q. You have no memory of that? 25 more, please.
Page 46 Page 49

MR. TREMONT: May we have that

1  A.No. 1

2 Q. You don’t remember the fact that you 2 question read?

3 sat with these people for over a half hour and 3 (Question read.) .
4 discussed with them the fact that Father Moore 4 A.Yes, that would stand out in my mind.

5 attempted to sexually assault these two boys 5  Q.Okay. So thatif -- And you say you

6 that were members of the Assumption Parish in 6 don’t remember it?

7 Westport, you don’t remember that? 7  A.l have no recall. .
8 A.g do not have any recall of that. 8  Q.So is it fair to say that you don’t

9  Q.Do you recall sending Father Joseph 9 believe it happened?

0 Moore for psychological testing? 10 A.No, I'll stay with my words. Idon’t

1 A.No. Irecall sending Father Joseph 11 recall this visitation.

2 Moore to St. Luke’s Institute, who at that time 12 Q. That would be fairly sig}niﬁcam,

3 had two places, one in Massachusetts and the 13 wouldn’t it, such a visitation?

4 second in Maryland, and Joe, because of space, 14  A.Surely.

5 was sent to Massachusetts. He completed the 15 Q.So that you recall, for example, that

6 therapeutic process and the 12-step focus of 16 you did send Father Moore to St. Luke’s and you
7 that program, and he was home shortly -- I would 17 recall that he required additional treatment?

8 not be able to know the exact time, but 18 A.That was my evaluation, because I

9 approximating, it was a short time after, 19 wasn’t satisfied with his participation in

0 because I felt that he needed a place that was 20 St. Luke Institute, and also behavior after his

1 more therapeutic. I asked the bishop’s i 21 return continued to give evidence for drinking.

2 permission for Joe to be sent to Southdown in 22  Q.But you remember all that?

3 Canada, and he was sent there. ) 23 A.Oh, sure.

4  Q.Now, could rZ'ou'tel] me, why was it that 24 Q. And you remember that about Father

5 you initially sent Father Moore for evaluation 25 Moore, but you don’t remember anything about
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St. Patrick’s?

A. No, in fact, Father Coleman was at
Stamford Catholic High School as let’s say an
adjunct in the ice hockey program of the high
school, and I knew him then. In fact, 1 admired
him very much in terms of his skills at ice
hockey, and on his own, he ran a very respected
ice hockey program with a number of the men in
the athletic program of the high school.

Q. So your answer is no?

A.To what, please? ]

Q. You never knew of any complaints or
misconduct before that incident at

OO0 pH WN -

14 St. Patrick’s?

15 A.No. No, I did not. .

16 _ Q.Now, what about Father Martin

17 Federici? Do you know Father Federici?

18 A.Yes, I know Father Federici.

19  Q.Did you have any complaints in regard
20 to Father Federici?

21 A.Yes, wedid.

22 Q.All right. Could you tell me what the

nature of the complaints were?
A.1 really would have to approximate the
sequence of the nature, but the first complaint

1 Q. Well, where was Father Federici
2 stationed at that time when this incident

3 occurred?

4 A Father Federici was stationed in -- I

5 believe, in Westport.

6 Q. Would that be at Assumption?

7  A.At Assumption in Westport.

8 Q. And the -- Do you recall who the

9 com&lamt was addressed to? In other words, you
say the police called or -- the police called?

A.That’s right.

Q. Who did they -- In other words, did
you si)eak.with them?

A.l believe --

15 Q. Or the bishop did?

A.No. I think the police, yes, came to
the bishop and/or Monsignor Donnelly, the pastor
of Westport. If the police did not go to
monsignor, Marty shared that information with
the monsignor.

Q. All tht. Let’s take that particular
occasion. Iam gomg to ask you later a number
of questions, and I don’t want to be redundant
but we may just in the nature of this
deposition, it just may be necessary to have

o . . Page 50 . . Page 53
1 these people coming in and making a complaint? 1 that came to my attention, I believe, was when
2 A lg%? I do not. . 2 the man appeared at the cilancery office with the
3 Q.Now, as far as Father Coleman is . 3 gun. I would like time to reflect on that.
4 concerned, you have no recollection of ipeakmg 4 Prior to that, the incident was
5 with an attorney regarding the fact that Father 5 of a sexual nature when I had him
6 Coleman was living with a woman and owned 6 %sycl_lologlcal_ly assessed by a Monsignor James
7 property in common with the woman with whom he 7 Cassidy, a priest psychologist and mentor for my
8 was living? . 8 doctorate, and subsequently, I had him see
9  A.Ihave no recollection of that 9 Father Jim O’Toole --
10 information being given to me by an attorney 10 MR. SWEENEY: Father or doctor?
1t with Father Coleman, no. 11 A.Excuse me, doctor. James O’Toole of
12 Q.You don’t remember being shown deeds 12 Ridgefield, Connecticut, director of
13 which indicated that Father Coleman was -- owned 13 psychological services at St. Mary, Waterbury,
14 property with a woman in two places, Bndéeport 14 and he continued in therapy with Dr. O’Toole and
15 next to St. Patrick’s Church, and in Milford? 15 Benedict Rochelle, Benedict Rochelle, as the
16  A.I do not remember being shown deeds. 16 spiritual adviser to the therapeutic process.
17 Q.Do you remember a lawsuit that was 17 All three -- Well, Dr. Cassidy, Dr. O’Toole and
18 brought by a woman against the Diocese of 18 Benedict Rochelle, also a doctor, were -- knew
19 Brid c}pon alleging a relationship between 19 one another well, and that was the first
20 hersgl and Father Coleman? 20 complaint that I am recalling now.
21 A.Well, yeah -- No one came to me about 21 And the second was when the
22 that lawsuit,-no. . 22 father first came, he wanted directly to see the
23 Q.Idon’t follow you. You said, "Yeah, 23 bishop, and I am not sure whether the bishop was
24 no one came to me.” Do you remember the 24 available, and Monsignor Tetreault saw him, and
25 lawsuit? 25 he was carrying a gun. And either that
) . . Page 51 Page 54
1 A.The lawsuit was discussed by Bernie 1 afternoon or the next day, the father was asked
2 Reedy, that he was taking care of that. 2 to see me by Monsignor Tetreault. The father
3 Q.%V'ho is Bernie Reedy? 3 did not come to my office with a gun.
4  A.In charge of the finances of the 4 Q.You had two complaints that you recall?
5 diocese. . 5 A.That’s right.
6 Q. You remember the lawsuit, though? 6 __Q.Now, let’s go to the first complaint.
7 _ A.Through Bernie Reedy. 1 had nothing to 7 What was the nature of the first complaint?
8 do with the receiving of the information, the 8 _ A.The nature of the first complaint, Jim
9 process of the information, or if so, what’s 9 Cassidy, I believe that came from the police
10 Bappened, closure to the information, no. 10 department, and it was about a boy in Father
11 Q. You don’t remember -- as far as that 11 Federici’s car, okay, I think it’s fettin’g
12 lawsuit is concerned, that you heard about, you 12 clearer, and he touched his leg. I don’t think
13 have no recollection about meeting with anyone 13 there was -- in fact, my memory, there was no
14 before that lawsuit was instituted? 14 sexual advance on the part of the Father
15 A.ldonot. . o 15 Federici toward this boy, but he went to the
16 Q. Or after that lawsuit was instituted? 16 police.
17 A.ldonot. . 17 Q. The boy went -- as far as you recall,
18  Q.Now, did you ever have any complaints 18 the b(ﬁl' went to the police?
19 in regard to Father Coleman of any nature? 19 A.Right. .
20  A.Certainly not of a sexual nature. Did 20 Q.And what ngollce department was that?
21 I know of complaints about Father Coleman? 21 A.Iwould only be guessinﬁ here.
22 Through rumor of priests of the diocese, I knew 22 _ MR. SWEENEY: You have no
23 he wasn’t well received as a leader, as a pastor 23 obligation to guess, but if you have any idea,
24 of St. Patrick’s, that I knew. 24 if you can give us an estimate.
25 Q. And anything before he was at 25 A.ldon’t recall.
Page 52 Page 55
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1 redundancy in regard to the handling of cases 1 Q. Allright. Do you know if the victim

2 and the record keeping in regard to complaints 2 had claimed in that case that Father Federici

3 of -- et cetera. . 3 did more than Father Federici claimed he did?

4 But right now, I am interested . 4  A.Yes. This is not a vagueness at this

5 generally in the complaint, and so my questions 5 juncture on my part. My procedure, when sexual

5 are more going to be directed to the complaint, 6 misgiving or even rumor was given to me, nfly

7 what you did about it, as opposed to how it may 7 procedure was to immediately ask the man, first

3 have been recorded. . 8 of all, the alleged victim, and secondly, that

3 Now, when that complaint was 9 my requirement that he undergo psfych_olo ical

) received then, you were brought into the 10 assessment, because it was mg'epro ession

1 picture? 11 judgment tfxat this would all be taken care of by

2 A.That’s right. . 12 the professional person.

3 Q.Allright. And at that point what 13 °  We would always give such a

+ would be -=what do you recall that you did 14 situation three options that he was able to

5 first? s . . 15 choose from, three doctors that he was able to

5  A.Icontacted Monsignor Cassidy and asked 16 choose from, and a priest had the right to

7 him to do a psychological battery on Father 17 refuse -- canonically, he had the right to

3 Federici. . 18 refuse psychologicaliy assessment. Such a

» Q. Well, did you speak to Father Federici? 19 procedure never occurred durigﬁ my time.

> A.Yes, hewascalledin. 20 Q.In other words, the refusal?

l . Well, that’s what I'm saying. Well, 21 A.The refusal, right.

» that’s what I’m interested in. In other words, 22 Q.All right. Now, the claim was made in

3 the complaint comesin, you received it from 23 regard to that incident, was it not?

+ either the police department directly or from 24 A.That’s right.

5 the pastor at Assumption, and you were called 25  Q.Okay. And that particular claim, was
. . Page 57 ] Page 60

t in. At that point what did you do, the first 1 that claim you settled under seal, in other

! thing ?'ou did after listening to them? 2 words, settled under a confidentiality

3 A.T'told Marty that we would require of 3 agreement?

} him a &s¥cholo ical assessment. 4  A.With whom, confidentiality?

i Q.Well, you had him come in? 5 Q. With the victim’s attorney.

i A.Sorry, please? . 6  A.The victim’s attorney never came to me,

’ Q. You had him come in? 7 to my recollection.

i A.That’s right. L . 8  Q.Ididn’t ask if he came to you.

*  Q.Did you discuss the incident with him? 9 A.Oh.

) A.Iasked him to discuss it with me. 10 Q.1 am asking whether the claim of the

Q. What did he teil you? . 11 victim was settled by the diocese?

A.That there was no sexual contact with 12 A.Yes, it would have to be settled --

i the boy in the car, that he did put his hand on 13 MR. SWEENEY: Well, pardon me.

+ the boy’s knees, and I don’t believe there was 14 This is the meaning of your question, I think

i exposure in that case, there was in Shelton, but 15 it’s a little bit it’s confusing. It’s one

i that I'd have to -- 16 thing to say one claims to have been

* Q. What do you mean by exposure? ° 17 m;xrll)]?ropnately touched, we know that. But 1

 A. Where Marty would expose himself. 18 think you are referring to a claim in a sense of

' Q.Now, did you interview the victim, the 19 a claim for monetary recovery and there has been

+ person who complained? ) 20 no testimony to the effect whoever this person

A.No. To my knowledge, we were not given 21 was ever sought any compensation or payment --

. the name of the victim, nor was the bishop. 22 . MR. TREMONT: Well, that’s what I

Q. Did you request it? . 23 am tr%lvng to find out.

A.Yes. We have to get the police report 24  A.Was that the burden of your question?
to inform our attorney. 25 Q.Yes.

. .. Page 58 Page 61

Q. You did request the name of the victim? 1 A.There was never any, no.

A.Oh, yes. 2 Q.Well, you indicated that the

Q. Did you eventually find the name of the 3 information -- that you turned this matter over
victim? 4 to Attorney Jim O’Connell?

A.You’d have to get the records of -- 5  A.Well, see, it was our procedure,

Q. I am not asking the name of the victim, 6 whenever there was a behavioral report to us, it
but I am asking whether you people determined 7 was mmedlatg}y given to James O’Connell to
who the victim was? 8 handle the legalities or to see if, for example,

A.l did not, no. 9 it was in the handle of law, he would see that,

Q. Did someone? . 10 the lawyers involved.

A. Attorney Jim O’Connell did. 11 Q. Why would it be the procedure, why was

Q. All right. Someone did determine -- 12 it your procedure that if there was a complaint

A.That’s right. 13 made, that you immediately would contact a

Q. -- who the victim was? 14 layman, albeit a lawyer, what was the purpose of

A.That’s right. ) 15 that?

Q.Now -- Iam not asking that 16  A.That was a directive of Bishop Curtis.
individual’s name, the victim’s name, I am not 17 Q. Why?
asking that. Now did you contact the victim at 18 A.Because legal geople were involved,
any time and interview the victim? 19 police are legal, and he felt that he and I,

A.1did not, no. i ) 20 that we both would communicate this to Attorney

. Q.Did you request to interview the 21 O’Connell.
victim? : 22 Q. What would you communicate to Attorney

A.Yes, I'did. . 23 O’Connell? For instance, in that instance what

Q. All right. Was that request rejected? 24 would you communicate?

A.Rejected, right. 25 A.The alleged behavior given to us.
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1 Q.All right. And then what would you ask 1 Q.Allright. He took - What procedure
2 Attorney O’Connell to do? 2 did he give EOU? Tell me about the procedure
3 A.Iwould ask him nothing. I respected . 3 that Mr. O’Connell, who happens to be dead at
4 him enough to know he was going to do what his 4 this time, but tell us what procedure he gave
5 expertise does. 5 you.
6 Q. What is that? 6  A.That he would take care of all the
7 _A.To inform the state or to through 7 legalities involved in such an accusation.
8 with, in this case with the police charge, to 8 Q.lassume gou have that in writing?
9 visit with the lawyer that’s involved, if, in 9  A.You could ask Attorney O’Connell.
10 fact, a lawyer was involved. ) 10 Q.No, I am asking whether you, when you
11 Q. What do you mean when you say to inform 11 were the vicar of clergy or during your tenure,
12 the state? . 12 that there is a writing in the diocese, in the
13 A.Whatever that might mean. I -- 13 records of the diocese, that indicates the
14 Q.You just said it. What does that mean? 14 procedure that you gave to Attorney O’Connell or
15 A.Okay, I just said it because that was 15 that he gave to you?
16 the language I heard Attorney O’Connell use, and 16 A.Ican only answer for myself and Bishop
17 so I am using it. . . . 17 Curtis would answer for himself. I saw no
18 Q.Did you have you a policy of informing 18 reason to put this in writing.
19 the State of Connecticut when there was a claim 19 Q. You have never seen anything in
20 made that one of your priests sexually abused 20 writmﬁ, have you, in regard to this procedure?
21 someone? . 21 A.Have I ever seen anything in writing to
22 A.Through Attorney O’Connell in each 22 this procedure? Iam not sure that this answers
23 instance, yes. 23 directly to your question. I would say no, but
24 _ Q. So that you informed the State of 24 he dictated a letter that I subsequently wrote
25 Connecticut when there was a claim made by an 25 to an alleged victim.
o Page 63 Page 66
1 individual that Father Pcolka had abused her, 1 Q.Idon’t understand what you mean by
2 you informed the State of Connecticut? 2 that.
3 MR. SWEENEY: Well, Counsel, he 3 A.Well, there was a case that came in to
4 is not saying that he informed the state. He is 4 my attention and Attorney O’Connell was brought
5 saying that he informed Attorney O’Connell who 5 in, and Attorney O’Connell directed me what to
6 took care of those claims. o 6 write in a letter.
7  A.I'would like to add also, as did Bishop 7 Q.To a victim?
8 Curtis inform the attorney. 8 A.That’s right.
9  Q.Bishop Curtis informed the state as 9 Q. Not to the police?
10 well? . 10 A No.
11 A.No, the attorney, Attorney Jim 11 Q. Or to the State of Connecticut, but to
12 O’Connell. o 12 the victim?
13 Q.But that’s not -- The question isn’t 13 A.Right.
14 in rf;iard to Jim O’Connell.” The question is 14 Q. Allright.
15 whether you -- I will withdraw. 15  A.Now,ifI--
16 . You are telling us that you would 16 MR. SWEENEY: No question
17 see to it that the State of Connecticut was 17 pending. I wonder if this is a good time,
18 informed every time there was a complaint made 18 Mr. Tremont, for our customary 11:30 break,
19 in regard to sexual abuse against one of your 19 unless you are about to finish up something,
20 priests. 20 MR. TREMONT: Well, I’'m going to
21 MR. SWEENEY: That’s not what he 21 be a while. I don’t know what you want to do.
22 is saying, Counsel. 22 MR. SWEENEY: I think we have the
23 Q.All right. So -- Excuse me, all 23 11:30 time.
24 right. You are not saying that, okay. So you 24 MR. TREMONT: Oh, you mean just a
25 don’t know if anybody informed the State of 25 five-minute break?
] Page 64 Page 67
1 Connecticut, do you? . 1 MR. SWEENEY: Yes.
2 A.My respect for Attorney Jim O’Connell 2 MR. TREMONT: All right. Fine.
3 gave me moral certitude that that was done in 3 THE VIDEOGRAPHER: Off the record
4 each instance. . 4 at 11:29 a.m.
5 You asked me what the -- informed 5 (Discussion off the record.)
6 the state, that was the language I heard Jim 6 MR. TREMONT: Iam certain,
7 O’Connell use. I didn’t question it because 7 Mr. Sweeney, there will be no conversation with
8 again my respect for -- he is going to use terms 8 the deponent in regard to the matter of this
9 that his expertise used. They were not my 9 deposition at the recess, because that’s a
10 expertise, but in every instance, when there was 10 violation of the law.
11 misbehavior given to us, it was given to 11 .. MR.SWEENEY: It is not.
12 Attorney James O’Connell. 12 Positively not.
13 Q.Yeah, Kou’d give it to Attorney 13 MR. TREMONT: Let me put this on
14 O’Connell, but you gave it to Attorney O’Connell 14 the record.
15 for purposes of a civil claim which might be 15 MR. SWEENEY: Let’s put this on
16 brought; wasn’t that the case? . 16 the record.
17 A.1am not saying that at all. I gave it ) 17 MR. TREMONT: I want to state for
18 to Attorney Jim O’Connell, as did Bishop Curtis, 18 the purposes of this record that as I understand
19 to do with it what he was required to do with 19 Connecticut law, that a person, an individual
20 it, whatever that was. 20 being deposed at a deposition, is in the same
21 Q. Well, he was required to do only what 21 position as an individual who is on the witness
22 you told him to do, Monsignor. 22 stand during the course of a trial, and that it
23 A.No, I’d have to take exception to that, 23 is improper for that individual at a recess at
24 Attorney. That was not the procedure that Jim 24 court or at a deposition to confer with
25 O’Connell gave to me. 25 attorneys or anyone else in regard to the
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1 testimony and the nature of the issues for which 1 was also speaking to me as a priest who happens
2 he is being deposed, and I feel that’sa 2 to be a psychologist, if he refused to do this,
3 violation of the law, and there are Connecticut 3 then I would have to persuade him. He had no
4 cases on it, and there is a decision of Judge 4 hesitation in giving this, and so he discussed
5 Bassick on it in that regard._ . 5 it, by his own freedom, what took place, and I
6 MR. SWEENEY: Ithink -- I will 6 asked to be present.
7 put my response in the record. There is a case 7 Q.Now, did you, for instance, interview
8 gy the Connecticut Supreme Court, Rienzo versus 8 any of the young people that he was associated
9 Santiello, which stands for the proposition that 9 with in that church, the altar boys, for
0 during a recess of a court trial, a witness may 10 instance?
1 consu%t with his or her attorney, and I disagree 11 A.Did I interview the altar boys?
2 vigorously with my brother counsel, what he has 12 Q.Yes.
3 had to say on this subject, and I want to make 13 A.No.
4 quite clear;:;Mr. Tremont, and I have been in 14 Q.Did you speak to anybody at the CYO, or
5 business for'more than 30 years, I think 15 I mean just generally in regard to the activity
6 everyone has a right to consult with his or her 16 or conduct of Father Federici?
7 client, and I reserve that right. i 17 A.Idiscussed with the pastor of the
8 MR. TREMONT: 1 object to it. 18 garish who was quite incredulous with what
9 MR. SWEENEY: You are entitled to 19 happened and quite supportive of Marty’s
0 your opinion, Mr. Tremont. 20 nonsexual intent, but, no, my desire was that
1 (Recess: 11:35to 11:46 a.m.) 21 this be investigated by an expert.
2 THE VIDEOGRAPHER: On record at 22 Q.I am asking whether you made any
3 11:46 a.m. - 23 attempt to determine whether Father Federici
4 BY MR. TREMONT: ' [24 might have been engaged in the same kind of
5  Q.Now, we’re back from the recess. I'm 25 conduct with the children that he came into
. . Page 69 . Page 72
1 going to ask you about something here, just 1 daily or at least weekly contact?
2 answer "yes” or "no.” Monsignor, did you 2 A.And I told you that I discussed it with
3 discuss at all with Mr. Sweeney anything in 3 the pastor of his parish.
4 regard to the testimony that you are giving 4  Q.But not with any of the --
5 today in this case? o . 5 _ A.No, but I do recall that the pastor of
6 MR. SWEENEY: Objection. I think 6 the parish saw no reason to give credence to
7 the record should reflect the fact that any 7 what occurred, and there was no reason to go
3 communications Monsignor Cusack has with me as 8 further.
9 his attorney is totally privileged, and I 9 Also, the pastor was encouraged
) instruct him not to answer the question. 10 by me to agree with us, because we wanted
1 MR. TREMONT: Right. The reason 11 him to -- because Marty undoubtedly would be
2 I am asking the question is based upon my claim 12 coming back, and he would seeing the
3 that there should be no discussion during the 13 psychologist that he would be seeing, he -- The
4 recess, and that’s why I am not asking what it 14 next step was he went to Monsignor Cassidy.
5 is, merely whether there was or was not a 15 Q.If, in fact, the pastor had no credence
5 discussion. L. 16 in this, why would you send him for evaluation?
7 MR. SWEENEY: That question is 17 A.Yes. Even in the case of rumor or an
3 out of bounds, and I am instructing him not to 18 alleged accusation, that was my procedure, and
) answer. . 19 my procedure was psychology and psychiatry, and
) MR. TREMONT: All right. And I 20 this was communicated to the diocese, was not
L intend to bring that up to court. . 21 Lust for behavioral disorder, it was also for
! Q. Now, in addition to speaking with 22 human development and, in our language, the
3 Father Federici as a result of this first 23 process of growing toward God.
+ incident that you describe, do you recall 24 Q.Now, do you recall for how long a
i whether you spoke with anyone else? 25 period of time Father Federici, and you may or
. . Page 70 ) Page 73
|l A.Iarranged the appointment with . 1 may not recall, was getting the counselinﬁfrom
! attorney -- not attorney, but Monsignor Cassidy. 2 Father Cassidy, Father O'Toole and Dr. Rochelle?
3 Q.Dr. Cassidy, who is a priest and a 3 A, After we received the testing from
+ psychologist? 4 Dr. Cassidy, I asked Dr. O’Toole to be his
i A.Yes. 5 therapist. He was more acclaimed this way, and
} Q. Where was he, incidentally? i 6 also because Marty, prior to this, had been
' A. At that time he was based, Attorney, in 7 receiving spiritual direction from Benedict
: the New York Archdiocese building. 8 Rochelle, I asked him to work concomitant with
) Q.Okay. But he was in New York? 9 Dr. O’Toole as spiritual director of Marty.
) A.That’s right. . 10 Q. What is Dr. O’Toole more competent in
Q. And did you discuss the matter with 11 when l%'lou said he was more competent?
: Father Federici’s pastor? . 12 A.In the therapeutic process.
+ _ A.Did I discuss the matter with -- 13 Q.What kind of therapeutic process?
- Father Federici discussed in my presence the 14 A.ldon’t know what you are asking.
i matter with his pastor. o 15 Q. Well, you said he is more competent in
v Q.Did his pastor come with him? 16 the therapeutic process?
" . A.No, we went to the rectory, and Marty 17 A.That’s right.
- discussed the matter with his pastor. 18 Q. Therapy for what?
' Q.In other words, the three of you were 19 A Therapg for the healing of any kind of
' together? 20 human maladjustment.
A.That’s right. . 21 Q. What maladjustment are we talking
Q. Was anyone else present, if you recall? 22 about?
. A.And also, because this is veri' 23 A.That would be up to whatever was the
1mportant to my professionalism, I had Marty’s 24 findings in the psychology assessment.
approval of that.” Marty had a right, because he 25 Q. Well, what was the finding?
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1 A.Jim Cassidy’s findings were that Marty 1 behavioral misgiving of any kind, the bishop was
2 was quite a disturbed young man. The specific 2 to be informed. If that’s not canon law, that’s
3 in the report, as I recall it, was that he was 3 what Bishop Curtis and I agreed to be our
4 paranoi schizo%hremc, to which Dr. O’Toole 4 procedure.
5 took exception, but there also in the last 5 Q.You recall the canon that you're
6 chapter of the testing of Marty, there was . 6 referring to that is your duty -
7 Marty’s need for a supportive environment which 7  A.No, I would not have time to --
8 really in s%chologlc nomenclature, that would 8  Q.Basically the reason that you have the
9 be up to 8’ oole to find out either from Jim 9 authority under canon law is because you are
10 and/or conversation with Marty what that might 10 basically in the areas that we are speaking, you
11 mean, but I do remember very vividly that I 11 were given the same duties as the vicar general
12 found Dr. Cassidy’s psychological assessment 12 of the diocese would have?
13 quite, let me use the word austere, and thus, I 13 A.Yes. That’s when I became episcopal
14 was ve?' very exacting, again respectfully, 14 vicar, but from day one that was the asking of
15 with a fellow professional, of Jim O’Toole to 15 our bishop. Our bishop was a very fine
16 keep me informed about his assessment of the 16 delegator, but his management style was
17 testing. The (?sychologlcal principle here is a 17 hands-on, and he was very clear in his
18 test is as good as the tester. 18 delegation, what he expected of each of us
19 Q. What do you mean by the word "austere"? 19 delegates.
- 20 A.To speak about paranoid schizophrenia, 20 Q.So that you would have the same duties,
21 though the prognosm is fine, is to speak about 21 if you will, before you were episcopal vicar but
22 wei disturbance. ) . 22 were director of vocations for the ministry for
23 Q.Now, I assume that in order to review 23 the clergy and religious?
24 these reports, that someone had to have an 24  A.You are mixing jobs here.
25 authorization; there was an authorization 25 MR. SWEENEY: Pardon me,
Page 75 Page 78
1 required? . L. 1 Counsel. I think the technical term -- I think g
2 A.Marty would give the authorization, 2 you have one too many words -- I think it’s
3 yes. L 3 director of the office of ministry for cler,
4~ Q.To whom would he give it? 4 and religious. The word "vocations," I don’t
5  A.He gave it to me, and he was present 5 think, fits into it.
6 through Monsignor Cassidy and I when he gave to 6  Q.All right. But were you -- and I won’t
7 me. . 7 belabor the point, but you were also director of
8 Q. What about the bishop? 8 vocations, were you not?
9  A.He was not given. He did not ask for 9  A.No question. But your question was
10 it. . ) 10 speaking of an ordained priest. That’s not
11 Q. Well, did the bishop ever see these 11 under the aegis of director of vocations.
12 reports? 12 Q.lunderstand that,
13~ A.He did not, to my knowledge. ) 13 A.But you did use the term vocations.
14  Q.Did you ever share the information with 14 Q.1did, because as I said before, I am
15 the bishop? . . 15 trying to contrast the same duty that you were
16  A.Oh, yes. In each instance the bishop 16 doing under -- at two different times, one when
17 and I would discuss the -- particularly the 17 Kou were a director and, secondly, when you
18 summary report of any kind of psychological 18 became episcopal vicar. That’s all I am trying
19 assessment. . ] 19 to say.
20  Q.Did you feel that it was all right for 20  A.You have to say that again,
21 you to discuss a report of someone’s medical 21 Q.All right. I am trying to contrast the
22 records with the bishop? 22 fact -- You indicated to me now, I believe,
23 A.Ihad Marty’s permission or the 23 that even befprgdyou were episcopal vicar and
24 respective griest s permission. 24 therefore derived certain duties, 1f you will,
25  Q.Youdid? 25 or certain rights under canon law, that you were
, . Page 76 . o . . Page 79
1  A.Oh, yes. That’s a requirement as a 1 %lvel_l some similar duties or rights by Bishop
2 psychologist. coi 2 is in regard to complaints of celibacy
3 ° "Q.You got his permission, in other words, 3 brought against priests in the diocese?
4 at the time that you had an authorization from 4 . MR. SWEENEY: Counsel, you mean
' 5 Marty, is that right? 5 complaints of violations of the celibacy rule?
6  A.That’s right. . 6 MR. TREMONT: Yes.
7 _ Q.And the purpose -- you explained at 7  A.Attorney, you used the word
8 that time that the purpose of the test, testing 8 "vocation." I think you even used the words
9 and all, was really when I say in the interest 9 "director of vocations.” That was a separate
10 of the diocese, in other words, you people were 10 department. That was preordination duties.
11 interested?'ou requested it, you p7a1d forit, I 11 Q.I understand that. I realize, but you
12 assume? You paid for the testing? 12 were director of vocations, and also you were in
13 A.The diocese did. . . 13 charge of a ministry for the clergy and
14 Q. Paid for it, and that the information 14 religious at one time?
15 which would be garnished from that would be 15 A.As director of the ministry for clergy,
16 shared with the bishop? 16 part of my duties was director of vocations
17 A.That’s right. 17 which was a separate duty to director of
18 Q. Whose duty it was -- 18 personnel.
19 A.This was a canonical duty. 19 Q.I understand that.
20 Q. A canonical duty to ascertain there was 20  A.Okay.
21 no continence as far as the celibacy was 21 Q. But you did that at one time, you
22 concerned? . 22 had --
23 A.l am not a canonist, but I am abreast 23 A.As two separate responsibilities.
24 of the canon that would 1nvolve my duties. I 24 Q. You had the two responsibilities?
25 think it was broader than that. en there was 25  A.Right.
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1 Q.And getting back now to the reports of 1 only address, encourages the use of
2 the psychologist or psychiatrist that treated 2 psychological sciences in any question of
3 Father Federici, I had asked you approximately 3 formation, both health, becoming healthier in
4 how long do you recall he was under treatment, 4 the priesthood, as well as the not so healthy.
5 if you remember? . 5 So that’s why Iam answering it.
6 _ A.Iwould only be able to approximate 6 MR. SWEENEY: That doesn’t answer
7 Dr. O’Toole’s, and I would say it was about a 7 the question. To get on with today’s event, if
8 year, standard deviation about two months, and 8 you could confine your answer to responding to
9 his tenure with Benedict Rochelle was much 9 what Mr. Tremont asks, we will move along much
0 longer. 10 more efficiently. Perhaps It would be best 1f
1 Q.Is it Benedict? 11 the question were read back and we could get a
2 A.Benedict Rochelle. 12 concise answer.
3 Q. Who is Benedict Rochelle? 13 MR. TREMONT: No problem reading
4 A.Benedict Rochelle is a priest . 14 the question.
5 psychologist-who is many things. He is the -- 15 (Question read.}l_h.
6 Ee isa Cgpuchin priest, director of the . 16 MR. SWEENEY: This calls for a
7 spiritual development program of the Archdiocese 17 "yes" or "no" answer. It’s just a very simple
3 of New York, and also a cohort with our national 18 "yes" or "no" answer. Would you give your
? institute for clergy formation. 19 answer?
) Q. Where was he at the time? 20  A.Would you repeat the question,
1 A.In Larchmont, New York. 21 Attorney? .
2 Q.That’s when Father Federici -- 22 Q.Let me repeat it. Under canon law, the
3 A.And it’s called the Trinity Home -- 23 episcopal vicar of the office of the cler%y and
t excuse me, Trinity Retreat House. 24 religious is not required to be a psychologist
5 Q. Trinity Retreat House. 25 or a psychiatrist, is he?
Page 81 . Page 84
I A.Right. ) 1 A.No, he is not.
! _ Q.Now, at the time that you had this 2 Q.And the individual -- I will withdraw
3 first complaint against Father Federici, was 3 that.
¢ there a board that -- such as a %nest personnel 4 Who succeeded you as vicar in
5 board or a personnel advisory board, did that 5 that office?
5 come into effect later on? . 6  A.Monsignor Laurence Bronkiewicz.
7 A.When I received the complaint about 7 _ Q.Do you know whether Monsignor
3 Father Federici, was there a personnel board at 8 Bronkiewicz is a psychiatrist?
) that time. I would only have to -- Hold on, I 9 A.Heisnot.
) can answer that. Yes, there was. 10 Q.Do you know if he has a degree in - a
. _Q.There was, all right. Would you share 11 Ph.D. in %sychology?
+ this information with the personnel board? 12 A.No, but he has done privately and his
i A.] would not. 13 own industry extensive studies in the area.
} Q. You would not? 14 Q. That’s not the question, is it?
i A.Iwould not. 15 A Well, that is my answer.
i Q.And then - . 16  Q.It’s not responsive, but okay. Now,
' A.The priests of the diocese were aware 17 the work that t};ou did with Father Federici, in
i of this through Bishop Curtis. . 18 other words, the investigation that you
' Q.Excuse me, the priests of the diocese 19 conducted, you did as episcopal vicar of the
) were aware of what through Bishop Curtis? 20 diocese, did you not?
A.That at no time would their sharing 21 A.Was I episcopal vicar by that time or
. with me be violated by a sharing to anyone 22 director of clergy and religious? I believe I
. except what -- well, in this instance, . 23 was eglscopal vicar by that time.
- Federici would give me permission to share with. 24  Q.But you did it under either of those
Q. So that -- 25 hats?
. Page 82 . Page 85
A. We followed the normal professional A.Yes, either.

procedures of the psychological practice.

Q.1 am not asking about the psychological
practice. .

A.But I am telling you.

Q. Yes, but I am not asking about them.
You were episcopal vicar of the office of clergy
and religious?

A.That’s right. .

Q. All right. And that doesn’t require a
psychiatrist, does it? .

A. Certainly in an advisory capacity, he
would be well informed to do so.

Q. Are you telling me now that canon law
requires of the episcopal vicar of the office of
clergy and religious be a psychiatrist?

A.Oh,no.

Q. Does it require him to be a
psychologist? . .

A. Attorney, I would like a little more
respectfully in tone answelr‘lyour question by
stating that in the present Holy Father’s

astores dab® vobis in the formation of clergy,
oth prior to‘ordination and after ordination,
the Holy Father does address the use, and not

Q. One or the other, depending on the time

frame that we are involved with.
Now, you indicated that there was

a second complaint in regard to Father Federici.

A.That’s nght.

(}. All right. And that occurred at the
St. Joseph Church in Shelton?

A.That’s right.
10 Q.Could you tell me -- you started to
11 tell us a bit about it. Tell us the nature of
12 that complaint.
13 A.I'would have to be somewhat -- maybe
14 not as exact about what occurred, when the
15 father, carrying a gun, asked to see the bishop,
16 who was present or wasn’t present, saw, I
17 believe his title at the time was Chancellor or
18 Vice Chancellor Monsignor Tetreault.
19 Q.May I ask how you knew the man was
20 carrying a gun’
21 A Tgrough Monsignor Tetreault.
2 Q. Could you tell me, in other words, what
23 he told you? Did he see him with the gun, or
24 why did he believe he had a gun?
25  A.Yes, he was quite, almost frenetic
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1 Q.But his office was again along with

2 yours in the Catholic Center?

3 A.That’s right. .

4  Q.All right. Now, did you meet this man?
5 A.ldid, yes.

6 Q. What did this man tell you? .

7  A.He refused to tell me the name of his

8 son. He wasn’t ill-tempered but certainly was
9 hyper, or frenetic may be better, and I asked
10 him to continue to talk, to describe -- he
11 wasn't even able to do that. It was obviously a
12 misgiving on the part of the father toward his
13 own son. I tried to get the son’s name so that
14 I could talk to the son. He would not give it

15 to me, and his only demand, and it was a demand
16 but at this point it was a kind of demand, a

17 respective demand, that I follow through, that
18 Marty would not be at St. Joseph parish either
19 that evening or that afternoon.

20  Q.I don’t quite understand, that he would
21 not be there. . ]
22 A.See, I'm uncertain whether Monsignor
23 Tetreault, whether this man came in in the
24 morning, if he did, then Mr. Monsignor Tetreault
25 came to my office in the afternoon, and if that

. — . . Page 86] . Page 89
1 about it. The man came in, practically in a 1 is the sequence, then Marty was outside of
2 rage, and he was carrying a gun, and most 2 St. Joseph Parish that evening.
3 priests are not used to that kind of entrance, 3 Q.In other words, the individual
4 and so he asked him -- tried to alleviate some 4 requested that you take the priest and remove
5 of the anger and rage. | 5 him from the parish; is that what you are
6  Q.Did he call the police? 6 say §}7
7 A.Hedidnot. L 7~ A.No, more accurately, I assured him that
8  Q.He didn’t. This fellow came in with a 8 he would be out of the parish, and that gave
9 gun and he didn’t call the police. Do you know 9 him, to the extent that you could in a situation
10 why he didn’t call the police? 10 like that, peace of ming.
11 A.Monsignor Tetreault could correct me on 11 Q. What did he tell you happened?
12 this, but I believe he had been to the police 12 A.] am sorry?
13 alreaquﬁ . 13 Q. What did he tell you that happened?
14 Q. The individual had been to the police? 14 A He didn’t tell me what happened.
15 A.Ibelieve. That would have to be 15 Q.If he came -- he came in, Ead this
16 verified by Monls;inor Tetreault. 16 discussion with Monsignor Tetreault, they asked
17 Q.Did you think that the police were 17 you to .ap(?egr. At some point you did, you spoke
18 aware of the fact that he was coming over to the 18 1o this individual, and you just assured Kim
19 bishop’s residence or the rectory carrying a 19 that the priest would be out of there without
20 gun? 20 knowing what happened?
21~ A.Notat all. 21 A.No, Attorney, obviously through my own
22 Q.In any event, do you recall when you 22 intelligence, and this man’s, I suspect,
23 were first contacted in regard to this incident? 23 intelligence, he knew that I knew from Monsignor
24  A.Yes. Either that afternoon, if it was 24 Tetreault what took place.
25 in the morning, I am almost certain it was the 25  Q.But what took place? You never told
. Page 87 . . Page 90
1 same day, because I am almost certain I remember 1 us. What did Monsignor Tetreault tell you
2 vividly, his first name is John, Monsignor 2 outside of the fact that the man came in'with a
3 Tetreault’s deportment at that time. 3 weapon? I mean, what did he tell you happened?
4  Q.And durng this period of time, were 4  A.He told me that the son first came to
5 you living in Wilton? | . 5 confession, and then he was invited over to the
6 = A.Yes. Iwas aresident of Wilton. He 6 rectory, and in the rectory parlor, he was
7 came down to my office, John did, Monsignor 7 invited by Father Federici to have genital
8 Tetreault did. 8 contact with Father Federici. There was no
9  Q.Came to your office? . 9 genital contact on the boy.
10 A.Yeah, which was just down the corridor. 10 = Q. Was there -- did the boy, or did the
11 Q.So you were living in Wilton? 11 father indicate -- I will withdraw that.
12 A.Right. 12 Did Monsignor Tetreault indicate
13 Q. Was that at the mother house? 13 to you that indeed there was contact? In other
14 A That’s right. 14 words, the allegation was that there was
15  Q.And -- but your office was at the 15 contact? .
16 chancellory? . 16  A.It was given to me as an alleged by
17 A.At the Catholic Center. 17 Monsignor Tetreault.
18 Q. At the Catholic Center. And the 18 Q. But that there was contact, there was
19 Catholic Center Is on Jewitt? 19 an invitation and the invitation resulted in an
20 A.Jewitt Avenue. . 20 alleged contact?
21 Q.Jewitt Avenue. At that time, the 21 A An alle%led contact, right.
2 bishogrwould have been living next to the 22 Q.Now, when you received that information
23 cathedral on Washington Avenue? 23 and before you saw this man, did you contact
24 A.That’s right, but his office was 24 Father Federici?
25 adjacent to Monsignor Tetreault’s. 25  A.Yes. He came into my office -- again,
Page 88 Page 91

1 depending on the time of the sequence, he came
2 into my office, and then I asked him to go down
3 to Trinity Retreat Center. By that time, I had
4 ?hsked the bishop’s permission that we could do
5 that.
6 Q.Did you see -- Let’s forget about
7 whether it was morning or afternoon, but did you
8 talk to Father Federici to speak with him before
9 you spoke to the father of the alleged victim?
10 A.Idid not. That was subsequent.
11 Q.So you first saw the father of the
12 victim and thereafter you saw Father Federici?
13 A.Correct.
14 Q. And you removed him?

15 A.Right. .
16 Q. With the permission of the bishop?
17 A.Right.

18 Q. Now, did you ever see the victim?
19  A.No, not only -- we did not see the
20 victim.

21 Q. You didn’t.

22 A.Iwas just going to see, the father

23 refused to give us even his name.

24 Q. You don’t recall having a meeting
25 with -- I will withdraw that.
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1 Do you know the victim’s name to 1 Father Federici? You said you sent him down to
2 be Frank Guasp? 2 Tnmtﬁ?
3 A.ldo not know that. 3 A.Right.
4  Q.Youdon’t know? 4  Q.Allright. And that’s the place he had
5 A.ldonot. 5 been before with Dr. Father Rochelle?
6 Q.Allright. You don’t remember 6  A.That’s right. i
7 interviewing the victim? 7 3 Was Father Rochelle still at that
8  A.Idonot. 8 fac 1t_1\_'1'.; .
9 Q. With his father present? . 9  A.That’s right.
.0 A.Ido not recall any such meeting, no. 10 Q.That second time. And could you tell
1 Q. Would that be -- That would be a _ 11 me what else hapa)ened to Father Federici? By
2 pretty significant thing to forget, would it 12 happened, what else -- ]
3 not? 13 A.He spent an extended time down there.
4  A.Oh, yes. . 14 I would only be able to approximate the timing.
5 Q. The victim remembers you and describes 15 Again, my recall is it was lengthy, but I do not
6 you physically. Father, just for the record, 16 know what the timing would be.
7 you are quite tall. If I may ask, what is your 17 Q. And did he go to any other facility?
8 height? 18  A.He did not to 1;11{ knowledge.
9  A.Six, six. . . i 19 Q. That was the only facility that you
0  Q.And you don’t recall discussing this 20 directed? :
1 matter with the victim and asking him questions? 21 A.That Benedict thought he was in need :
2 A.ldo not recall this. . 22 of. .
3 Q.And you do notrecall telling the 23 Q.Did you get an authorization signed at
4 parents not to go to the police? 24 that time when you sent him down to St.
5 = A.Ido not recall that. 25 Benedict’s -- I mean, when you sent him down to -
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1 Q.Specifically do not go to the police, 1 Tnmtx?
2 we promise you we will take care of this _ 2 A.Authorization?
3 ourselves and Father Federici will not be in a 3 Q.Yes, for medical treatment, to get the
4 position like this again, you don’t recall that? 4 medical reports.
5 A.Idon’t recall asking such. 5 A.Why medical reports, Attorney?
6  Q.Did you send Attorney O’Connell a 6 Q. Wasn’t this medical treatment?
7 letter at that point of this incident? 7 A.He was sent to -- for a psychological
8  A.He was informed. 8 assessment.
9  Q.And you did that by letter? 9 Q. Well, wouldn’t you get a copy of the --
0 A.No, [ did that orally, by a telephone 10 you would discuss the psychological assessment
1 call. . . 11 with someone, would you not?
2 Q.Orally, all right. Why did you advise 12 A.That’s right.
3 Mr. O’Connell? 13 . Wouldn’t you need an authorization for
4 A.Because it involved -- Well, the whole 14 that?
5 nature of the case. . 15 A.We don’t reference psychological
6 Q. There were cases where claims of sexual 16 assessment as a medical report, but, yes, we got
7 abuse were brought against priests in the 17 a psychological report from Benedict, yes.
8 diocese that were settled for a monetary amount 18 Q. At that time, as I say, from an
9 of money, were there not? 19 authorization standpoint, did you get the
) A.Not to my knowledge. 20 authorization of Father Federici?
1 Q. Youdon’t know that? 21 A.l1did, yes. .
¢ A.ldo not know that. 22 Q. And that authorization included
3 Q.You never talked about that? 23 yourself and the bishop, the ability to discuss
+  A.No. 24 this with the bishop?
5 Q.No one ever talked to you about the 25  A.Yes. It would have, yes.
o . . Page 94 . . Page 97
civil effect, if you will, the monetary effect Q. All right. And you received those

reports?

upon the diocese by someone who might make a
cfa(i) A.The procedure -- these were oral

1
2
m against the diocese? 3
A.I was never informed, to my knowledge, 4 reports, which was a procedural practice of the
of any successful claim. 5 diocese. *
Q. You weren’t informed of any. Do you 6  Q.Excuse me, what do you mean when you
know that there were successful claims? 7 say oral reports were a procedural practice of
A.I do not. 8 the diocese? .
9

— e W e e et —

Q. You don’t know that the diocese paid A.Because I am a psychologist and I would
out money on these cases? 10 receive them from a psychologist, they were
A. To my. recollection, no. 11 oral.
© . Q.Do you know that the diocese has 12 Q. The fact that you are a psychologist,
. insurance for these claims? 13 what does that'have to do with whether a report
- A.Yes. Any diocese does. 14 is oral or written?
© Q.1 asked did you know whether the 15 A.Well, first of all, there is a
+ Bridgeport diocese did. 16 difference between an oral and written, but the
A.T would have to answer there honestly 17 other is the idea that one of the elections of
also, it would be an assumption, which is a poor 18 two psYChologists is to give a report in writing
communicator, but it would be an assumption on 19 or orally.
my part because I never was involved in that 20  Q.I understand that, but doctors do
aspect of resolution. o 21 communicate with written reports, do they not?
Q. In other words,.your own curiosity 22 A.Some do, some don’t. There’s an option
wouldn’t be affected as to whether -- 23 here, and our option was oral.
A.No, T had no desire, no, none whatever. 24 Q.So your option was oral reports?
Q. Now, what thereafter happened with 25  A.That’s right.
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1it. 1 regard to a claim that Father Carr attempted to
2 Q. Well now, you say that was the only 2 sexually abuse her son?
3 complaint that you had? 3 A.Ihave no recall of that at all.
4  A.That was the only one in my recall that 4  Q.You have no recollection at all?
5 was brought to me about Charles Carr. 5 A.ldonot.
6  Q.And that involved -- in other words, 6  Q.Do you have a recollection of
7 two garents came to you regarding two individual 7 Mrs. Saran, or if you don’t know the name, of a
8 boys? . . 8 woman complaining to you after Father Carr was
9 A.Yes. On the same occasion, right. 9 sent to the central -- I will withdraw that. I
10 Q. And were they parishioners at 10 will withdraw that question.
11 St. Mary’s? 1 Now, for how long was Father Carr
12 A.That’s n‘iht, yes. 12 in therapy? .
13 Q. Both of the boys? 13 A Attorney, a little less than or a
14 A.Yes. ) 14 little more than four years.
15  Q.Did you speak with Father Carr? 15 Q.During this period of time, was he ever
16  A.Father Carr was in my office on Monday 16 released of his duties?
17 morning -- I shouldn’t say my office. He came 17  A.He was not. That was the advisement of
18 to Wilton, and that afternoon, literally that 18 the e)sggrt.
19 afternoon, Bill Larkin saw Father Carr. 19 Q. And you indicated that Kou were going
20  Q.Now, who is Bill Larkin? ) 20 to put him in a parish where he was going to be
21 A.Dr. Bill Larkin is a gsychotheraplst 21 supervised?
22 who resides in Hamden, Connecticut. 22 A.That’s right.
23 Q.Is he - I think you had mentioned 23 Q. What parish was that?
24 doing some tapes earlier on? 24  A.St. Thomas in Norwalk, East Norwalk.
25  A.That’s right. 25 Q. Who was going to supervise him?
Page 123 ) Page 126
1 Q. Was that the same person? 1 A.Monsignor John Toomey. And the reason
2 A.The same person. 2 for that, prior to my time, he was the central
3 Q.For whom you had done some tapes? 3 point person in personnel of the diocese.
4 A.Videotape, yes. Television tapes, 4 Secondly, John was very thorough
5 right. o 5 in -- as pastor and supervisory capacity, both
6  Q.This is an individual whom you knew, 6 in personnel work as well as pastor.
7 Dr. Larkin? 7 .And --
8  A.Professionally, yes. 8  A.Charlie was surplused to that
9 Q. You sent Father Carr there? 9 assignment. The assignment was specifically
10  A.That’s right. 10 that concurrent with therapy. He would be
11 Q. What did Father Carr tell you had 11 supervised with John, Monsignor Toomey.
12 happened at that time? 12 Q.So Jou discussed this with Monsignor
13 A.He gave me the identical story and 13 Toomey?
14 disclaimed that it was a sexual movement, and he 14 A.Idiscussed that he was in a
15 gave me that information on his own because, 15 therapeutic setting.
16 again, it was my practice that this be shared 16  Q.Did you explain the nature of the
17 with the professional person. 17 settinf?
18 _ Q.And you also ﬁot an authorization from 18 A.[ asked Charlie to discuss as much as
19 Father Carr on behalf of yourself and the bishop 19 he would choose to and Dr. Larkin gave him
20 to talk with the psychologist or psychiatrist? 20 permission to with Monsignor Toomey.
21 A.There was an ongoing — that was 21 Q. Do you know what he told him?
22 ongoizf, yes. . . 22 A.ldo not know what he told him except
23 Q.All ntﬁl;t. And did you get written 23 that he said that he did so.
24 reports in that case? 24 Q. So that you never discussed it with
25  A.Oral reports. 25 Monsignor Toomey?
. ) Page 124 . Page 127
1 . You don’t remember speaking with a ] 1 A.No, Idid not, except the fact that he
2 Chris Saran and a Mrs. Saran who has a Ph.D. in 2 was in therapy.
3 theology from St. John’s University in regard to 3 Q.Did you know, for instance, that when
4 Father Carr sexually, attempting to sexually 4 he was at that church in Norwalk, that he had
5 assault her son? . . 5 boys up in his room, in his bedroom?
6  A.Ihave no recollection of that visit. 6  A.I'had no knowledge of that.
7 Q. You have no recollection of that visit? 7  Q.Is that something that you think would
8  A.None whatever. . . 8 have been fit under those circumstances?
9 Q. You have no recollection of speaking 9 _ A.Attorney, again I have to go back to
10 with Father Palmer, Joseph Palmer -- I will 10 that period. Certainly do I think it fit now,
11 withdraw that. _ 11 that 1s another discussion.
12 Do you know who Father Palmer is? 12 . Fit then, we do not have a mind
13 A.Yes. 13 as priests towards one another that when people
14 Q. And where was Father Palmer? 14 came to our rooms, it was for sexual reasons.
15 A.He was the pastor of the parish that 15 That was not the mind of the United States
16 Charlie was once associated with. ) 16 priesthood.
17 Q. That would have been in Norwalk; is 17 And here I broaden the vision
18 that correct? 18 because I happen to speak throughout the United
19  A.No. 19 States. Priests did not -- We were asked to
20 Q. Was that St. Thomas? 20 leave the first floor -- excuse me, to have
21 A.No, Our Lady of Fatima. 21 visitors on the first floor, but the reason was
22 Q.Our Lady of Fatima. 22 to recognize the privacy of one another. It had
23 A.That was prior to his going to Bethel. 23 nothing to do with any suspicion about sexual
24 _ Q.Okay, before he was going to Bethel. 24 misbehavior or even sexual implication. That
25 You don’t recall that you met with the Sarans in 25 was not the mind of the priesthood at that time.
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Q. Well, you know that priests did have
sex with children over the course of time, did
you not? I mean, the history of the Catholic_
church, griests did have sex with children, did
they not? . )

A, Well, I hope you are asking me this --
No, I did not know when I was ordained.

Q. You didn’t know?

A. When I was ordained to the Roman
Catholic priesthood, I did not know that priests
violated children. .

MR. SWEENEY: Mr. Tremont, it’s
1:15. We have gone 15 minutes past the normal
lunch hour break. If you are getting into a new
topic, maybe this would be the time to take a
break. I think, you know, it’s the normal time
for any of us to refuel with a midday meal.

MR. TREMONT: 1don’t know how
long we’ll be, but we’ll be a while.

MR. SWEENEY: My sense is you’ve
f)robably ot a whole day so why don’t we take a
uncheon break now.

THE VIDEOGRAPHER: Off the record
at 1:16 p.m.

(Luncheon: 1:16 to 2:39 p.m.)
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11
12 you, you also told me that the reason that
1
1 . . » .
15 the priests desire privacy upstairs as opposed
16 to
17 sexual activ1t¥ going up

18 the rectory? Is that what you sai
19
20 have meetin
21
22
23
24
25
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1 AAs everi' priest did, yes, and in fact,
2 in moral theology we covéred pedophilia, but _
3 that’s not your question. Your question was did
4 I'have knowledge, and I did not.
5 Q. You say you covered pedophilia in moral
6 theol<$y?
7  A.Yes. i i
8 g) On the basis that this was an unnatural
9 act’
A.Unnatural act and a sinful act.
Q. And a sinful act, okay. And let me ask

3 gersons tried to keep visitors on the first
4 floor of rectories was because of the fact that

e feeling that there would be any type of
in the u%er floors of

A.Yes, and also in our diocese, we would
have gs and there is a pastoral book, that
indicated and asked that for the privacy of
other priests, we would not -- it was asked that
we not use above the first floor. There was no
indication that the rationale was other than the
privacy and the - privacy of the rest of the

THE VIDEOGRAPHER: On the record
at 2:39 p.m.
BY MR. TREMONT; .

Q. Now, Monsé%nor, when were you ordained?

A.M?'Zl, 1960. o

Q.1960. And you are indicating to me
that in 1960, when you were ordained, you were
not aware of the fact that historically that o
Roman Catholic priests, not obviously a majority
or substantial number of them, but Roman
Catholic priests did have sex with children?

MR. SWEENEY: Objection as to
form, Counsel. You are asserting that it’s a
fact, and that’s in dispute. .

MR. TREMONT: Well, I am asking.
I am asking.

A.I was unaware that such --

Q. Were you aware of the fact that there
was a canon, canon law, which prohibited the
sexual activity between a priest and children?

A.Oh, yes. Yes.

Q. Isn’t it fair to assume, through your
educational process, that the reason that there
was a canon forbidding it is because that
particular type of conduct occurred?
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10
11
12
13
14
15
16
17
18
19 . .
20 the seminary, if there was young women or young
21 men, for that matter, it would be again

22 safeguarding the privacy of. To my knowledge,
23 there was no prohibition of such in a rectory.

24
25
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clergy.

Q. Getting back to the canon law and the
canon law which was affecting you at that time,
which would be the canons of 1917, would that be
your impression of what the effective canons
were of the Roman Catholic Church at the time
that you were ordained in 1960?

A.That’s right.

Q. And subsequently, was it *83, that the
new c‘?nons came out after the Vatican Council?

A.Yes.

Q. All right. And under the 1917 canons,
was it not a fact that a priest should not even
have overnight in the rectory, living in a
rectory, the rectory itself not in your bedroom
or the priests’ bedroom, any young woman
specifically?

A.Not to my knowledge, and if that is in
the canon, as we were pastorally instructed in

VO D WN -

Q. It would be safeguarding the privacy so
that you would have less privacy with a young

A. Well, assumptions are always lpoor, as
you know, Attorney, and in canon law, there are

things that areeglput as preventative measures not
necessarily reali messa%es and, again, my
knowledge, and I would leave open to -- because

of the lack of knowledge, and if we cover thank

that in law, I did not know it was going on in

ahe Catholic priesthood in 1960, even to any
egree,

gQ. All right. And you were aware of the

fact that historically in the church, there was

a problem with priests having illicit

relationships with children? .

A.If that were so, I was not aware of it.

Q. You are not aware it. So you learned
from history reading, doing your studying and
your history and your theology, you were not
+ aware of the fact that that occurred?

A.Exactly.

_Q.All riit, And even occurred among the
hierarchy, you weren’t aware of that?

A.I was not.

Q. And you did go through a rather
extensive -- I assume, rather extensive study of
theology and the history of the church?
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girl as opgosed to an elderly woman?

A. We did not confine it to a woman. It
was people in general.

Q. That’s your understanding of what the
canons say?

A.That’s right.

Q. And that the canons did not restrict
women in the rectory to a person who was related
to you or of such an age that they might present
no temptation as far as the general public was
concerned, that you didn’t learn or understand?

A.Right. For example, my parents stayed
at our rectory.

Q.I understand. They were related to
you?

A.Yes.

.Q.But you didn’t understand what I just
said; in other words, it wasn’t your
understanding that the canons of the Roman
Catholic Church attempted to avoid the
appearance of mpro‘ﬁ)nety by a priest by
prohibiting having the priests from having ﬁ'oung
women who were not related living or working m
a rectory?

A.That’s right.
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1 Q.Now, when you became the episcopal 1 A.No, I was at Stamford Catholic High
2 vicar of the clergy -- 1 will withdraw that. 2 School. He was two miles up on the road on the
3 When you became the -- you had 3 same Newfield Avenue, but we did not know one
4 your first job, which was the director, who was 4 another. Obviously we said hello to one
5 your predecessor in that position? 5 another, we were priests of the same diocese,
6  A.John Toomey, Monsignor Toomey. 6 but I did not know him.
‘ 7 _ Q.Allright. Did you talk with Monsignor 7 Q. Well, you mentioned him as Larry?
8 Toomey in regard to your duties or his 8  A.That’sright.
9 experience? 9  Q.So you didn’t know him but for the fact
10 A.ldidnot. 10 that he was a priest in the same diocese?
11 Q.You never did? . . 11 A That’s right. And let me tell you, I
12 A.No, because the design of my assignment 12 knew him as , the first time I saw him
13 was a little different than John’s. "John was in 13 since he left the diocese was two years ago when
14 service of the bishop, and by direction of the 14 he was giving a retreat and I was giving a
15 Vatican Council, I was 1n service of the priests 15 retreat at the same location, and that was the
16 of the diocese. There was a redirection of 16 first I saw him since he left the diocese.
17 focus as a result of the council. 17 Q.All right. You are saying he was
18 Q. All right, but weren’t you interested 18 giving a retreat?
19 in whether there were any problems, specific 19 A.Right.
20 problems regarding the clergy in the diocese? 20 Q. Where was that?
21~ A.Did I -- Are you still with John 21 A.Malvemn, Penn;s&'lvania.
22 Toomey? Did I go to John Toomey about -- to 22 Q. And you were also giving a retreat at
23 create such-an awareness? . 23 that point?
- 24  Q.Yes. In other words, you are taking on 24 A.Two separate populations.
25 a position that somebody else had generally? 25  Q.Do you know what diocese he is
] Page 135 . . Page 138
1 A.Right. 1 presently associated with?
2 . At that point you talked to your . 2 A.lhave no idea.
3 gr ecessor, and your predecessor, if you will, 3 Q What was the -- Withdraw that.
4 fills you in or says, "Well, you know, we’re 4 Did you discuss with him at that
5 having a problem here or this may be a problem, " 5 time anﬁlthmg about his leaving the diocese?
6 you didn’t do that? 6 A.Oh, no. Oh no.
7 = A.ldid not. 7 . Q. You said that when he lefi the
8 Q. Youdid not. . 8 diocese -- You knew he left the diocese when he
9  A.ldid not by design, by education and 9 was at Sacred Heart University?
10 by the -- where the ministry was asked to go. 10 A.That’s right.
11~ Q.Did you discuss with the bishop any 11 Q. Were you on the personnel board at that
12 problems that may have existed re ardmg, let’s 12 time?
13 say, the celibacy of clergy in the diocese? 13 A.]Iwas not.
14 A.]did not. 14 Q. You were not. And you never inquired
15  Q.Not at all? 15 to determine why he left?
16 A.Idid not. 16  A.No, I had no reason to, and I had no
17 Q.Do you know Father Laurence Brett? 17 desire to.
18 A.ldo. 18 Q. All right. Now you become episcopal
19  Q.How do you know Father Brett? 19 vicar of the diocese, okay?
20  A.He was a priest of the diocese, I 20 A.Right.
21 believe ordained a year after me, and when I 21 Q. At this point. Your appointment is
22 was -- perhaps more than a year, but 22 from Bishop Curtis?
23 approximately, and when I was stationed at 23 A.Right.
24 Stamford Catholic High School, he was an 24 Q. Who has got a hands-on approach to his
25 associate at St. Cecilia School. 25 management of the diocese?
i ) Page 136 . Page 139
1 Q.And did you have any complaints of 1 A.Right.
2 sexual abuse regarding Father Brett? 2 Q.Okay. At that point I asked you --
3  A.ldid not. You mean at Stamford 3 THE VIDEOGRAPHER: Excuse me, in
4 Catholic? No I did not. 4 reference to the audio --
5 Q. An):lplace. 5 . . MR. TREMONT: Well, we can talk
6 A.ldidnot. . 6 over it because they’re going to keep going
7 Q.Did you ever know of any claims of 7 forever.
8 sexual abuse regarding Father Brett? 8 . MR. SWEENEY: This is a temporary
9  A.ldid not know it was sexual abuse. I 9 aberration. I hope it is.
10 did know that he was asked to leave the diocese. 10 THE VIDEOGRAPHER: Iam asking
11 Q.How was it that you knew he was asked 11 for a pause. .
12 to leave? . 12 (Discussion off the record.)
13 A.Well, the way professional men or men 13 MR. TREMONT: We have a record.
14 in general discuss -- because Larry was at 14 MR. SWEENEY: My sense is that
15 Sacred Heart University when this occurred. It 15 someone is putting something down a slot, and I
16 was a new universictiy. e was somewhat abruptly 16 hope it stops.
17 leaving, so it would have been, you know, 17 MR. TREMONT: They are doing a
18 normative talk. Did I know why he was asked? 18 total reconstruction up there, and we just
19 No. . 19 happened to be l#]) there. I mean, literally. It
20 Q. So that you are ﬁég'l}x_}g that he was -- 20 may go on, but the room is bigger than our
21 you knew him at Sac eart University? 21 room. We have a quiet glace at least. This may
22 A.ldid not. Ididn’t even know him at 22 go on and on and on. There are masons up there
23 St. Cecilia’s. . 23 working, so I suspect it will be quite noisy,
24 Q.1 am sorry, I thought you said he was 24 but we do have the record so there shouldz;’t be
25 at Stamford Catholic High School? 25 a problem.
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t  Q.Now, when you were vicar general, did 1 of Larry Brett’s in the diocese asked me to ask
2 you discuss -- . 2 the bishop was there any possibility that the
3 MR. SWEENEY: He was not vicar 3 bishop would allow Larry to return to the
4 general. 4 diocese. . .
5 MR. TREMONT: Iam sorry. 5 . The bishop said absolutely not,
6 Q. When you were episcopal vicar, did you 6 and I didn’t ask him why.
7 discuss with Bishop Curtis anything about 7 MR. TREMONT: Well now, may I
8 sexual -- I will withdraw that -- the violation 8 have my cﬂlestlon read, please?
9 of the vow of celibacy by members of the 9 (Record read.) .
10 diocese? . . 10 Q.Now you said you learned of it when the
11 A.Idiscussed with the bishop the notion 1 blShO%’S conference addressed the issue of
12 of how to -- as part of our program an ongoing 12 pedophilia in 1986. How did you learn of it
13 formation with regard to celibacy, yes, because 13 spec1ﬁcallf'? ]
14 of problems in the diocese, not because of my 14 = A.No, Ilearned that the topic of that
15 passion for the Lord and the Church. 15 conference was pedophilia in the American
16 = Q. Did you discuss with Bishop Curtis the 16 Bnesthood. It had nothing to do with Larry
17 previous experience of the Diocese of Bridgeport 17 Brett. The topic of the conference was
18 during his tenure in regard to sexual abuse by 18 pedophilia.
19 priests and children? 19 Q. Let me ask you, you are pretty up on
20 A.Idid not. 20 it; at that point you were a psychologist?
1 Q. Why wouldn’t you do that? 21  A.Right. -
22 A.Because I was educated enough and I had 22 Q.And you were up on what was going on
13 a different apgroachio this kind of possible 23 generally in the community of psychology and the
14 revelation and, also important to me as priest 24 priesthood?
¥5 in the service of priests, to establish as much 25  A.Yes, but I wanted to state that what .
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1 trust as I possibly could, so that in the trust, 1 was going on became much more known in 1986 and
2 they would be as confidential as they possibly 2 beyond. =
3 could with me, and when that caught on, I saw 3 Q.And it did. But it was, before that it
4 that this worked, and that was my mode of 4 was in the early 1980s, was it not, that the
5 leadership. . 5 papal nuncio had raised through his office in
6 Q. That doesn’t answer my question at 6 Washington the question of pedophilia and the
7 all. Let’s go back -- 7 North American church? .
8 A. Well, it certainly does. 8  A.That would have been an instruction
9 Q. The bishop is the bishop. 9 given me, yes.
0 A.Inmyview. . . 10 - That would be before the 1986 bishop’s
1 Q.All right. The bishop is the bishop. 11 conference?
2 The bishop appoints you as episcopal vicar? 12 A.Yes, but as [ recall, the letter was
3 A.Right. . 13 not in any way admitting to -- that’s not the
4 Q. And part of your area of concern is the 14 word -- communicating that there was a genuine
5 violation of the vow of chastity? 15 problem with pedophilia in the American
6  A.Right. . 16 priesthood, at least to my knowledge. It did
7  Q.And you have indicated to me that you 17 not occur until Bishop Curtis came back from the
8 had absolutely no knowledge of the fact that 18 bishop’s conference.
9 Catholic priests might sexually abuse children? 19 Q.The letter was in regard, was it not,
0  A.That’s right. . 20 in to a suggestion or warning that this conduct
1 Q. Allright. When you were appointed to 21 was going on?
2 this position, did you not discuss with the . 22 A.And if I remember rightly, marginally
3 bishop what the experience of the diocese was in 23 was the word used by --
4 regard to the breaking or the incontinence in 24  Q.Fine. Fine. Let’s assume that it was
5 the vow of chastity by its priests? 25 a word similar to marginally. The point is that
) Page 142 o ) Page 145
1 A.Idid not. 1 there was an indication that it was occurring,
2 Q.Now, were you aware of the fact that 2 so certainly at that point, Monsignor, ti?}]l were
3 the bishop was aware of the fact that Father 3 aware of the fact that these particular things
4 Brett had sodomized individuals while he was a 4 could occur? .
5 priest at Sacred Heart University? 5  A.Yes, ] was more aware of it, in my
6 A.]wasnot. 6 training as a psychologist.
7 Q. You were not? 7 Q. What do you mean by that?
8  A.No, I was not. 8  A.It was part of the maiter given to me -
9  Q.He never told you that? 9 in my doctoral study.
0  A.He never told me this. 10 Q. When did you receive your doctorate?
1  Q.And you never asked him? 11 A.1975.
2 A.Inever asked him. . 12 Q.All right. So that you were aware of
3 Q. And f'ou didn’t know until this date? 13 it then aﬁmor to 1975 during the course of your
4 A.No, I'learned of this when the bishop’s 14 doctoral studies?
5 conference of 1986, approximation, addressed the 15  A.That’s right.
6 pedophilia aspect of the priests of the United 16  Q Okay. Now, did ti;ou, before 1986 and
7 States. . 17 prior to 1975, discuss that i1ssue with Bishop
3 When the bishop returned, the 18 Curtis?
? g.eaker at that particular conference was Jim 19 A.Idid not.
) Gill, aJesuit, MD, psychiatrist, he gave the 20 Q.Did Bishop Curtis discuss that issue
1 address, and I asked the bishop’s permission, 2t with you during that time period between 1975
2 could I ask Jim, whe was then a professional 22 and 1986?
3 friend of mine, also a speaker, to come to the 23 A.Not to my knowledge.
¢ diocese, and which he did, and I wouldn’t be 24  Q.Did you ever -- Well, I will withdraw
5 able to tell you the year, but a priest friend 25 that.
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1 Did you know the Reverend Stanley 1 them and you were aware of them, how could you
2 Koziol? 2 refuse to comsider it? How could you say,
3  A.ldo. . 3 "Well, these things have happened, they have
4  Q.How did you know him? . 4 come to us, but I am goin§ to refuse to accept
5  A.lknew him as a priest of the diocese. 5 the fact that priests sexually abuse children’?
6 Q. Was he a priest during the entire 6  A.Ido not generalize from a marginal
7 period that you were a priest, if you recall? 7 ¥o ulation to the general ]population. I did not
8  A.l think he was ordained just a year or 8 feel that the general population needed such a
9 two before me, ges, he would have been during my 9 parent/child model.
10 entire priesthood. ) ) 10 Q.Because of the fact that it was only a
11 Q.Did you ever receive a]I?' c_omvplamts of 11 marginal group --
12 sexual abuse against Fatber Koziol? 12 A.Right.
13 A.No, I did not. 13 Q.-- that were involved?
14 Q. Were you aware of the fact that there 14 A.Right.
15 were claims made against Father Koziol of sexual 15 Q.Did you know Father Andrew Gilbride?
16 abuse with children when he was a priest and 16 A.ldid,yes.
17 associated with St. Rose’s church in Newtown? 17 Q. All night. Again, how did you know
18  A.I have no remembrance of such an 18 him; in what capacity?
19 awareness. . 19  A.As apnest of the diocese and as the
20 Q.lamnot -- I will withdraw that. 20 rector of our new seminary in Southport and as
21 I am not suggesting at this point 21 an invitee to ﬁxve lectures ‘at the seminary and
22 that those instances occurred while you were the 22 also his Ipa.ris of St. Ambrose.
23 episcopal vicar? i ) 23~ Q.Allright. You said the new seminary
24 A.I'know that, because if they did and 24 in Southport, what was that seminary?
25 they were known by the diocese, they would have 25  A.Christ The King.
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1 been known by me. 1 Q.And that seminary no longer exists?
2 Q. Why do you say you know that? 2 A.That’s right,
3  A.I’msorry? 3 Q How long did that seminary operate,
4 Q. Why do you say you know that? 4 approximately, just a very rough --
5 _ A.Because 1t was never my knowledge 5  A.lam going to say -- Okay, a very
6 during my tenure and it was never my previous 6 approximation would be 10 to 15 years.
7 knowledge. 7 _ Q.All right. Do Jou recall when it
8 Q.I am asking you -- 8 closed, about when?
9  A.Directly. I never -- I have no recall 9  A.I would not even about.
10 of Stanley Koziol’s sexual activity as a priest. 10  Q.Okay. If youdon’t --
11 Q. At some tl;;oim I assume you did have a 11 A.]l would not.
12 discussion wi Bishotp Curtis about sexual abuse 12 Q. Now, was there any other seminary in
13 of children because of the instances that you 13 existence in the diocese, within the diocese,
14 investigated? . 14 while you were in the diocese?
15  A.Oh, sure, when -- During my tenure? 15 A.Yes, there was a seminary for the Holy
16 Q. Yes. 16 Ghost Fathers in -- at West Norwalk.
17 A.Yes. . . 17 Q. What was the name of that seminary?
18 Q.All right. And did you then issue a 18 _ A.l am going to say the Holy Ghost
19 rule that children could not be in the bedrooms 19 Fathers.
20 of priests in a rectory? 20 Q.Did you, and when I say "you,” I am
21 A.No, Idid not. _ . 21 gumng your other hat on now that we seem to
22 Q.Did you ever discuss that with the 22 have a misunderstanding on, and that is the --
23 bishoP? . 23 as far as director of vocations, did you have
24  A.1did not discuss with the bishop, but 24 any of your -- when I say your people,
25 the bishop did discuss with the -- the bishop 25 seminarians or individuals who were going to be
) Page 148 . Page 151
1 did discuss with the presbyterate. 1 sponsored by the Diocese of Bridgeport at the
2 MR. SWEENEY: It certainly means 2 Holy Ghost Fathers seminary?
3 the priests of the diocese. . 3 A Wedid, yes.
4  A.The presbyterate of the diocese, that 4 Q. Allright. And what kind of
5 out of -- to protect the privacy of one another, 5 arran%;:me_:nt did Lﬁou ever in that regard?
6 we were not to invite people beyond the first 6  A.Obviously that society agreed and we
7 floor. ] . 7 had a Father Stokley, I am going to call him,
8  Q.Again, you are saying -- I think you 8 big tall blonde fellow, who was my presence
9 said it two or three times, Monsignor, to 9 there by supervisor of the few men we had there,
10 protect the privacy of others? 10 and the men were there because of the
11 A.That’s right. . i 11 individuality of their background. Specifically
12 Q.It didn’t have any relationship to 12 they were older and came in with more training
13 protecting the chastity of the children? 13 than the average aliphcant to the diocese.
14 A.Attorney, this was not the mind. We 14 Q.So these would be people that may have
15 looked at one another as priests. ] 15 had a delayed vocation, or could they have been
16 Q. And yet you are telling me, Monsignor, 16 persons that were brothers or some other kind of
17 that you were investigating claims that were 17 a religious in a different diocese or --
18 brought to you by persons, by parents, by the 18 A.They had previous training in religious
19 police, by others, by Monsignor Tetreault, 19 formation as well as vowed formation.
20 claims that priests were indeed having sexual -- 20 Q.And that’s - You use that particular
21 committing sexual acts, whether it was oral sex 21 seminary for those people as opposed to a young
22 or anal sex, touching or feeling with children, 22 man who might be coming in directly from high
23 and you acted on those, you actually acted on 23 school or coilege?
24 them, that’s correct. 24  A.Right, and then we would also use John
25 Well, if you did indeed act on 25 the 23rd. It was an individual election.
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I Q. Where was John the 23rd? 1 that at all?
2 A. In western Massachusetts. 2 A.lwas not, no.
3 Q.And that again was for so-called 3 Q.In other words, as vicar of the clergy,
¢ delayed vocations? . 4 this was not an area of your responsibility?
5 A.Delayed vocation, until they -- as you 5  A.That’s right. It was a canonical
5 indicated, until they were of an appreciable 6 process.
7 age. . 7 Q.Allright. Tell me what you mean by
3 Q. Ap};\rleciable age, nght. ) 8 that. )
) ow, outside of that seminary, 9 A That the expertise, I would not know of
) was there any other seminary that was in 10 how to go from union with the church -- I am
| existence in the diocese during your tenure, 11 going to use my own language -- to non-union
? those two, Christ The King and the Holy Ghost 12 with the church, and I'm not certain, but I can
3 seminary, within the diocese? 13 only approximate he went to the Polish national
+ A There:was, Attorney. The -- They 14 church, but I stand corrected on that.
5 weren’t affiliated with the Catholic Church, in 15  Q.All right. So in any event, the
5 Ridgefield, and I am going to call it Pius the 16 problems were, I say ecclesiastical, or they
7 10th. I stand corrected on the name. That was 17 1nvolved doctrine as opposed to the other areas
3 in Ric‘lﬁfﬁeld. 18 which we have been discussing, alcohol --
> Q. Those were some of the people that were 19  A.Yes.
) involved in the Latin rites? 20 Q. And therefore, you weren’t involved?
| A.That’s right, but they had a rather 21 A.Right. They were originally
! large complement in their seminary. 2 theolchcal.
3 Q. Was that Father Fenton? ) 23 Q.Okay. Now let’s talk for a moment
¢ A.No, no, he was another -- By this 24 about Father Raymond Pcolka. Do you know Father
; time, Father Fenton was out west. 25 Pcolka?
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Q. He was out west at that point. But in 1 A.ldo.

' any event, in that particular seminary there 2 Q.Al riﬁ?t. And how did you know
i were people that were not part and parcel as far 3 Father Pcolka?
+ as the church was -- as far as Bishop Curtis was 4  A.lknew him as a priest of the diocese,
i concerned, were not part and parcel of the 5 and then in, ] believe, 1983, I received a
» Catholic diocese -- 6 telephone call from a very fearful young girl
*  A.Right, right. . 7 that if she were to come {o see me, that no one
i Q.-- of Bridgeport. Okay. You obviously 8 would know about it, that there was a priest of
» had no control over that seminar. 9 the diocese that she wanted to complain about,
) A.None whatever. Also, Attorney, I 10 and I assured her that it would be a
believe it was during my tenure that the 11 confidential meeting. I assured her also that
: Vincentian Fathers had a novitiate in 12 she could trust my confidence, that it would be
. Ridgefield, but I stand corrected on that, but 13 a private meeting. That was the initial call.
- my recollection is that there was such, but we 14 Q. Prior to that, you had never heard of
: had nothing to do with it. Well, nothing to do 15 any complaints in regard to Father Pcolka?
i with it in the sense it was not our 16 _ A.Ihad never any complaints about Father
" responsibility. . . 17 Pcolka prior to that.
Q. You weren’t involved in that they 18 Q.Did you ever discuss with Father
» reported directly to whomever their superior 19 Gilbride at St. Ambrose Church complaints of
' was? 20 sexual misconduct by Father Federici?

A.That’s right. . . 21 A.1have no recall that Father Gilbride

Q. Speaking of those kinds of people, did 22 ever came with such a report.
you ever have any complaints about Father Joseph 23 Q.Did }'ou ever discuss with the bishop,
Gorecki? ) 24 Bishop -- I guess again, to make the record

A.I never did, no, not to my recall. 25 simple, the only bishop that you were involved
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Q. Do you recall who Father Gorecki was? 1 with in the Diocese of Bridgeport in your

A.Yes. . . 2 capacity as director or episcopal vicar, was

Q. And do you recall him to be a priest of 3 BishoB Curtis?
the Roman Catholic Diocese of Bridgeport? 4  A.Bishop Curtis, yes.

A.He had been, yes. 5 Q.Did you ever discuss with the bishop a

Q. You say he had been? 6 complaint of Father Gilbride in regard to Father

A.That’s right. . 7 Federici sexually abusing a child at St. Ambrose

Q. Was he not a priest during your tenure? 8 Parish?

A.Yes. He was, yes. ) 9  A.ldid not.

Q. And again, I am looking at the Catholic 10 Q.Now, do you know where Father Gilbride
directory, which may be inaccurate on some -- it 11 is now?
is on some of the ap})oimments that it lists, 12 A. Well, he has been inactive for some
but it indicates that Joseph Gorecki in 1960 13 years. I would not -- I don’t know where he
came to this diocese at St. Cyril’s Methodius 14 1s, no, no.

Church in Bridgeport, and that he remained in 15 Q. When you say he is inactive, is he no

the diocese through 1978, when he was at 16 longer an active priest?

St. Mary’s Parish in Norwalk. 17 A.He is no longer an active priest.
Now, did you have any involvement 18 Q.Did he receive a release of his vows?

with Father Gorecki and his activities which 19 A.Did he receive a release of his vows?

caused the bishop to remove him from the 20 I do not know.

diocese? 21 Q. You don’t know?

A. The bishop, to my knowledge, never 22 A.No. :
removed him to the diocese until he left the 23 Q.Now, do you know who Father Petonak
church. : . 24 was?

Q. Well, I mean, but were you involved in 25 A.Yes, I do.

ge 152 - Page 157

SANDERS, GALE & RUSSELL




ROSADO V BRIDGEPUKYT KUMAN Muiti-rage - NOUOYEMBEK 11, 1995
i Page 158 . Page 161
1 Q.All rig,ht. Who was he, or how do you 1 father would ever know this. The father was a
2 remember him? 2 very close friend of Ray, that the family would
3 A.He was the pastor of St. John 3 never know this, and that kind of --
4 DePalmacine in Bridgeport. 4 Q. "Fondled" was the word that was used?
5  Q.Okay. That’s a Slovac parish, a 5  A.That’s right. ]
6 national parish? 6 _Q.Not that he had sexual intercourse
7 A.That’s right. . 7 with -- .
8 Q. Incidentally, were you ever involved, 8  A.No, as I recall, it was fondled.
9 Father, in a national parish? 9 Q. That he had oral sex with her?
10 AWasl? 10 A.As]Irecall, it was fondled.
11 Q.Yes. 11 Q.Allright. That he beat her while
12 A.No, except insofar as they thought 1 12 naked, that wasn’t part of the -- you don’t
13 was Slovac and in St. James Parish, Stratford. 13 remember that?
14 A clear large population in St. James was 14 A AsIrecall, it was fondled.
15 Slovac, and so my first assignment was given to 15 Q. It was fondled, all right. Now, you
16 me to serve the Slovac parish of St. James, but 16 asked them to come back. All right. And what
17 I was never in a Slovac parish. 17 happened thereafter?
18 Q.St. James is not a national parish? 18 A.Icalled the girl, the alleged victim,
19 A.Itis not a national parish. 19 and the first time she wasn’t available. She
20 Q. Do you recall that Father Petonak was 20 called me back, I wasn’t available, and I called
21 also pastor at Holy Name in Stratford? 21 her back; and in my conversation I asked her to
22 A.Yes, ldo. . 22 be in the care of someone with greater
23 _ Q.Okay.- Now did you ever discuss with 23 credentials, someone who had a Ph.D. and/or MD.
24 Father Petonak claims of sexual abuse of 24 Q. What do you mean by that, Monsignor, be
25 children made against Father Pcolka? 25 in the care of a person with greater
] . Page 159 . Page 162
1 A.Ihave no recall of such a discussion. 1 credentials? .
2 Q.Now, you indicated that you had a call 2 A.lheavily questioned the competency of
3 from this young girl regarding a problem with 3 the counselor that was with her during the
4 one of the priests in the diocese and you agreed 4 interview. )
5 to see her. Did you see her? 5 Q. You questioned the competency for what
6  A.Yes, Idid. . 6 pqr]pose, incompetent for what purpose. If you
7  Q.All right. Do you recall if anybody 7 will?
8 was with her? o 8  A.Many areas, but there was too much
9  A.Yes. She came in with a young woman 9 coaching. She had more to say than the alleged
10 who was studying for her social science -- 10 victim.
11 social work degree. She was in training, and 11 Q Couldn’ctx}'ou see the victim alone
12 she was the counselor of this girl. . 12 without anyb dy there?
13 Q.How often did you meet with that girl? 13 A.That could have been an option.
14 A.Once. . i 14 Q.Did you suggest that?
15 Q. Do you ever recall meeting with the 15 A.1did not choose that as an option.
16 girl and a clinical psychologist, a male? 16 Q. What did you do thereafter? What
17~ A.I do not recall meeting with a clinical 17 happened thereafter?
18 psychologist and a male. . . 18  "A.She said -- Thereafter we received a
19 = "Q.Do you ever recall the girl being 19 letter and a letter that spoke to two questions
20 brought to youebg'.a male clinical psychologist 20 that she wanted answered, and I went back to
21 who was licensed in the state of Connecticut? 21 Attorney O’Connell, and that was in the
22 A.Ido not recall that being done. 22 beginning of July, I am going to say July 7.
23 Q.Allright. Tell me, as far as the . 23 Attorney O’Connell with Bishop Curtis 1n Bishop
24 recollection that you have, tell me about this 24 Curtis’s office recommended the letter that I
25 conference between yourself and the young lady 25 was to write, quote, Attorney O’Connell, so that
) . Page 160 . . . . Page 163
1 and the social student, social worker that was 1 this letter, if there is any vahdit}/ to the
2 studying as a student? = 2 charge, would bring the matter forth.
3 A.The conversation indicated to me 3 Q.Would bring them --
4 clearly that, as she said, and certainly the 4  A.The matter forth. :
5 competency of the conversation indicated to me, 5 Q. Let me ask you this, you say she sent
6 that indeed she was in training. She had more 6 you a letter.
7 to say than the alleged victim. She was 7 A.That’s right.
8 excessive in her coaching, and because this was 8  Q.Do you have that letter?
9 m{ perception and my professional judgment, I 9  A.Dol have it with me? No.
10 asked both would they return with their 10 MR. SWEENEY: I think it’s been
11 supervisor. That was my initial answer. 11 disclosed to you already, Counselor,
12 Q. With whose supervisor? 12 Q.Have you seen that letter?
13 A.The counselor’s supervisor. 13 A.Have I seen that letter? Yes.
14 Q. Well, what did the young lady tell you? 14 Q.All right. And the letter is
15 A.They did not answer me. 15 written -- is addressed to you?
16 Q.They told you nothing? 16  A.AsIrecall, it would be.
17 A.They told me nothing. 17 Q.All right. And you returned the
18 Q.They didn’t tell you that they had a 18 letter, is that correct?
19 claim of sexual abuse against a priest? 19  A.That’s right.
20  A.Sorry. Surely, they gave me the - I 20 Q. Now, have you seen the letter that you
21 was talking about the ending. Yes, they told me 21 wrote in return?
22 that Father Pcolka in the summer home, or 22 A.Oh, yes, surely.
23 whatever they described it, fondled her as a 23 Q.Do you know where that letter was?
24 young girl, and where the alleged victim came 24 A.Do I know where that letter was? It
25 alive was again expressing the fear that her 25 was in the file of the diocese, and there was a
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carbon copy to Attorney O’Connell, as well as 1 for identification.)
+ Bishop Curtis. 2 MR. SWEENEY: May I see it first?
Q. go the letter that you wrote to the 3 MR. TREMONT: You can both look
} victim, or alleged victim, if you will, in 4 atit. Ithink you have seen it, Mr. Sweeney.
i regard to that incident was in the file of the 5 BY MR. TREMONT:_ )
i Diocese of Bridgeport? 6  Q.Monsignor, is that your signature on
" A.Yes. 7 that letter? .
i Q. Where would you keep such a letter? 8  A.This is my signature, yes, Attorney.
+ Where would it be? . 9  Q.Allright. Is that the letter that you
' A.Attorney, I would be almost positive it 10 are referring to, the letter which Attorney
was in the bishop’s file. 11 O’Connell dictated you to write?
Q. Now what is the bishop’s file? 12 A.That’s right, and he remained in the
A. Well, to my knowledge, there were three 13 bishop’s office, and my secretary -- Yes, this
- files in the diocese. By canonical procedure, 14 is the letter.
the bishop-had a quote, unquote, secret file. 15 Q. You caused that letter to be written?

Q. Are those the so-called secret archives 16  A.Sorry, please?
under the canon definition? 17 Q. You caused that letter to be written?

A.That’s right. The second, he would 18 A.No, the attorney asked me to write this
have a file on each of the personnel, and then 19 letter.
my file in my office was in matters of changes, 20 Q.Yes, but you wrote it?
in matters of requests from a particular priests 21 A.lwroteit.
that they would want a change, background 22 Q.So you caused that letter to be
information, for example, their education, this 23 written. It was written and signed by you, it
kind of thing, and also a document on their 24 was your correspondence?
preference of ministry. That would be my file 25 A.Okay, if that’s what you mean by
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kept in my office. . 1 "caused.”

Q. There would be the secret archives file 2 Q.Itis your lawyer?
which you call the bishop’s file, if you will? 3 A.l am just reacting to your unusual

MR. SWEENEY: 1don’t think he 4 language.
said that. . . 5 _ Q.It’s only unusual because you are

MR. TREMONT: ] think he did. 6 indicating that the attorney dictated it, but

MR. SWEENEY: Did you speak of 7 indeed, if one were the recipient of the letter,
the secret archive as the bishop’s file or the 8 one would assume that it was a letter that was
secret archive glus the separate bishop’s file 9 expressing your thought and communicated from
for each priest? 10 you to the complainant?

A.No. Ispoke of it -- there’s -- by 11 A.l have a one-two answer, that the
direction of the church, there is a secret file, 12 dictation by the attorney was to brinﬁ forth, if
there is a personnel file -- this is in the 13 there was truth in this allegation, to bring
bishop’s, and then whatever file I would have. 14 forth this letter, in his judgment would bring

Q. And the secret archives, that is, who 15 forth the truth of what was alleged.
has access to that? 16 Q. What do you mean when you say if there

A. Attorney, I would not know. I never 17 was truth to this allegation?
saw them, I could not tell you where they are or 18 A.Well, it was heavily denied and --
where they were. I could Dot describe what they 19 Q.Excuse me, who was it denied by?
are. . . 20  A.Ray Pcolka.

Q. Let me ask you something. It’s fair to 21 Q.ldon’t think we got to that. After
say then from your answer you didn’t have access 22 you met with the complainant and her social
to them? 23 worker, did you contact Father Pcolka?

A.No, I would have access to them -- 24 A.Yes, 1did. .

Q. The secret file? 25  Q.All right. And did you tell him what

] o Page 166 ) Page 169

A. Because of my relationship with the 1 the claim was?
bishop, the secret -- with Bishop Curtis, but 1 2 A.That’sright.
never asked, and I was never asked to look at 3 Q. And you are saying he denied it?
that file. 4 A He fully denied it.

Q. But you said you would have access? 5 Q.And what did you do at that point?

A.Oh, sure, as vicar. 6  A.lasked him to'go to the Trim%

Q. All right. So you had access to -- 7 Retreat House in Larchmont, New York.

A.Let me qualify that. I believe that I 8  Q.This is about 1983, is it. I see the
would have access 1o it. 9 letter. I'm glust asking --

Q.Right. You believe that you would have 10  A.This should be 1983, right.
access to the secret files. That’s number one. 11 Q. All right. Do you recall when she
That is what you believe? 12 claimed that this incident occurred?

A.Yes. 13 A.You mean the age of this incident?

Q. All right. Did you ever see any of the 14 Q.Yes. When she came to see you, whether
articles that were contained within the secret 15 1t just occurred or occurred sometime before?
archives after they were placed there? 16  A.No, I don’t recall the age she talked

A.Not after they were placed there, no. 17 about. .

. Q.That’s why I'am saying after, all 18 Q. And did he agree to go to the retreat
right. Did you'ever have a key to the secret 19 house?
archives? 20  A.He did.
A.ldid not. L 21 Q.And what —- I will withdraw that.
Q. Now, showing you Plaintiff’s Exhibit 22 Why did you send him to that
- . 23 particular retreat house?
(Discussion off the record.) 24 A.Benedict Rochelle was regarded at
(Plaintiff’s Exhibit A marked 25 Columbia University where I respect the school
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1 of psychology as the best diagnostician -- well, 1 on the school staff for one year at Notre Dame.
2 to quote Dr. Donald Super, in charge of the 2 Marian had a sixth year in guidance and
3 psychology department, the best diagnostician in 3 counseling as well as a Master’s, we were
4 the United States. I felt that this required a 4 professional friends and maybe more. There was
5 best, and I chose Benedict. 5 nothing there that indicated -- in fact, she was
6 Q. So he, Benedict, was the one that 6 quite incredulous that such a report would be
. 7 treated Father Carr? Did he treat Father Carr 7 given to us.
8 or am | mistaken? 8 My final act was, I called Father
9  A.No, Benedict did not treat Father Carr 5 Tom -- My second final act, I called Father Tom
10 except when treated spiritually when he went to 10 McGrath to study Ray’s record while at Fairfield
11 retreat -- No, he was not the doctor. Bill 11 Prep, and Tom McGrath did that, came back also
12 Larkin did. 12 knew Ray, and gave no -- there was no indication
13 Q.He never saw Father Carr? 13 of differences between other boys, this kind of
14 A.Not to my knowledge. . 14 investigation, and finally, I asked a
15 Q. And he did treat Father Federici? 15 schoolmate, Father Bill Schegd, now monsignor,
16  A.Hedid. 16 about their experience in high school, their
17 Q. And he said he was okay? 17 experience in friendship, and he had no reason
18 A.That’s right. 18 to believe there was any reason that Ray would
19 Q. And now he treated Pcolka -- 19 not be in behavior that' made him unfit for the
20  A.He said he was fit for ministry. 20 priesthood, active priesthood.
21 Q.Right. He treated Father Pcolka at 21 Q.So you did all those things?
22 this point? . . 22 A.That’s right, and all of these things
23 A. At this point for an overnight 23 were revealed at the dinner with Father Rochelle
24 assessment. ) 24 and the bish%p.
25  Q.Oh, it was an overnight assessment, all 25 Q. You did quite a bit more with regard to
) ) Page 171 L Page 174
1 right. And did he make a report to you? 1 Father Pcolka than you did with the other
2 A.He made a report to me verbally prior 2 people, did you not?
3 to his leaving for Australia. When he returned 3 A.Yes, Attorney, I would like to tell you
4 from Australia, Bishop Curtis, he and I had a 4 why.
5 supper meeting in which he described to the 5 Q. Tell me why.
6 bishop his conviction that there was every 6  A.Because this was a very fine youn
7 reason to believe his negation. . 7 woman, and it was the first encounter I have had
8  Q.Allright. Let me ask J'ou something, 8 with such an alleged report. I was personally
9 firstly, you had a -- you had an oral report 9 aghast at it, and I thought that both the girl
10 from him, you told me? . 10 and Ray deserved our best investigation.
11 A.Prior to leaving, yes. From Benedict? 11 I also consulted with Dr. Peter
12 Q.Iwill withdraw that. 12 Holland in New York about the whole process that
13 You never had a written report 13 1did and Dr. Peter Holland, MD, again a
14 from him, did you? 14 professional friend of mine, but also
15 A Wedid not. 15 subsequently an adviser to us, and he said I had
16  Q.All right. So that whatever report you 16 done all that I could do. I ended with that
17 had from this individual were oral reporis? 17 because I had moral certitude. We did not have
18 A.That’s right. ) 18 enough to give credibility to the report.
19 Q. And you did not require Father Pcolka 19 Q. You had - Before this Pcolka claim
20 to undergo treatment? 20 that came before you, you had complaints of
21 A.ldid not, because the next afternoon, 21 abuse by other priests, you have indicated to us
22 I'had lunch at the Three Door Réstaurant with a 22 today?
23 gsychiatrist, Dr. Meishkin by name, Bridgeport, 23 A.You would have to give me the dates
24 Connecticut, who saw Ray in his, [ believe, 24 that in fact that they were before.
25 second or third year of theology, Dr. Meishkin 25 Q. You have indicated to us already during
] ] ) Page 172 L Page 175
1 was a professional friend of mine, also was the 1 the course of our de%osmon that you had
2 director of psychiatry at St. Vincent’s, and we 2 complaints of abuse by other priests?
3 had an extensive dinner, and he had every reason 3 A.Yes, but, Attorney, you did not
4 to -- gave me every reason to believe Ray in 4 indicate to me the dates of these complaints.
5 terms of the denial. He affirmed what the 5 _ Q.Ithink you have indicated the dates in
6 attorney said, that the letter would bring forth 6 the course of your testimony, and let’s take
7 any further evidence. 7 Father Federici, those com}‘plaints-, the initial
8  Q.Allright. Well, let’s go back -- 8 coml?lamts against Father Federici were before
9  A.Could just explain what I did 9 the Pcolka complaint?
10 further, please? 10~ A.Okay. Datewise they were, yes, then I
11 Q.Sure. Goon. ) 11 did share with you realitiés before this,
12 A.I was very satisfied with 12 alleged realities.
13 Dr. Meishkin -- o 13 Q. You had told me that it was your
14 Q.Dr. Meishkin or is it -- 14 Erocec_iu_re that it didn’t matter whether in the
15 A.He was a Jewish, very fine -- 15 Federici case that the -- or in the Carr case,
16  Q.Meishkin? . 16 that the -- that there was a question even as to
17 A.He was a director of psychiatry at 17 whether it was a sexual contact. I think you
18 St. Vincent Hospital and a friend to the diocese 18 mentioned in the Father Carr case or even where
19 and also advisory to me with a Dr. John 19 the parents said, "Look, we really don’t know if
20 Rogowski, whenever I would go to him. I also 20 1t was a sexual contact,” that you insisted that
21 went to the -- . L 21 a person go through counseling, go through a
22 Q.Both Rogowski and Meishkin were both 22 treatment protﬁram if they were accused because
23 psychiatrists? 23 you felt that that was important to the diocese?
24 A.That’s right, on the same staff. 1 24 A.That’s right.
25 then went to Sister Marian Reilly where Ray was 25 MR. SWEENEY: Counselor -- 1
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think -- . 1 complaining, what time frame that was?
. But now you come along with Father 2 A.How do you mean?
Pccgka, and despite the fact that a woman comes 3 Q You said you didn’t know whether it was
up to you with a counselor and says to you that 4 a recent complaint, an old complaint or what.
slge had been sexually abused, you makea 5 Wouldn’t you want to determine when she claimed
+ determination that you are not going to require 6 that he abused her?
treatment? . 7 A.This woman was talking about years
A.Right, because I had the expertise of 8 before her coming into the office.
+ Benedict Rochelle. I had also the corresponding 9 . Q.Well, I had asked Kou that, and you
+ expertise of people that ] had met, mentioned. 10 said you didn’t recall whether it was a recent
Q. You met with Dr. Meishkin? 11 event or --
A.That’s right. o 12 A.Iam sorry, I misunderstood your
Q. Correct. And you and Dr. Meishkin 13 question. This young woman was quite clear that
discussed Father Pcolka? 14 it was -- I’ll approximate, at least 10 years
A.That’ssright. o 15 prior.
Q. Now, how did Dr. Meishkin, how was he 16  Q.Did you talk to the pastor at whose
able to discuss with you his Bsychlatnc or 17 church Father Pcolka was at that time?
psychological evaluation of Father Pcolka? 18 A.Yes, that pastor and all pastors.
A.Because he was his doctor during Ray’s 19  Q.Ibeg your pardon?
time, I think, at St. John’s Seminary. 20  A.Yes, that pastor and all pastors.
(%. So isn’t he violating his =~ ° 21 Q.Oh, you did?
confidentiality by discussing this with you? 22 A.Yes.
A.No, the discussion was -- all he was 23 Q.Oh, you didn’t tell us about that.
responding is to my information to him. 24 What pastors did you speak with?
Q. He is responding to your information, 25  A.The pastor of St. Thomas, St. John
. Page 177 Page 180
which means that indeed the two of you had a 1 Nepomocene, the pastor of St. Mary Greenwich.
discussion which was in violation of the 2 Particularly the pastor of Holy Name in
patient’s rights, was it not? . ) 3 Stratford because Ray’s vocation was inspired by
A.That would not have been in our mind. 4 that pastor, Father John Petonak.
It was a conversation with regard to the 5 Q.You spoke with him?
patient’s care as well as the alleged patient’s 6 Aldid.
care. 7 Q.So you did discuss with Father Petonak
Q.Isn’t it not a fact that you should not 8 claims of sexual abuse against Father Pcolka?
discuss anything in regard to a patient without 9  A.ldid not. Idid not.
an authorization? . L 10 Q. Well, now I am a little confused. I
A.Yes, there was no specifics given in 11 thought you said you talked to him about it.
terms of the information given to us. In other 12 A.That’s right.
words -- . . 13 Q. Allright. And how did you talk to
Q. If there were no specifics given, how 14 him about 1t --
can you be satisfied without giving any 15 A.Why don’t you ask me what I talked
specifics that Meishkin now 1s going to give him 16 about?
a clean bill of health for what may have 17 Q. Well, I asked you.
hapgened 10, 15 or 20 years after he had seen 18 A.Ididn’t understand that.
him? . 19 Q.You spoke to the pastors of the church?
A.That was the judgment that I made, that 20  A.But I don’t recall you asking me what
he knew, and also my respect for Dr. Meishkin 21 the conversation was.
if, in fact, there was a recall about Ray, that 22 Q. What was the conversation?
would be more information that I could use. 23 A.The conversation was, was there any
Q. But didn’t you ask him to reevaluate 24 reason for us to believe that Ray was living an
him? 25 unpriestly life.
Page 178 . . Page 181
A. Sorry grllease? . . 1 Q.And you discussed that with Father
Q. You didn’t ask him to reevaluate him? 2 Petonak, and he never told you about the
A.No, because I had enough revaluation. 3 incident in which Father Pcolka had been accused
Q. You had only one revaluation. That 4 of sodomizing two young boys?
was -- only one reevaluation, and that was 5  A.Hedid not.
Dr. Rochelle? 6  Q.And let me ask you this: You didn’t go
A. Which I considered enough, that’s why I 7 through this discussion with me before, in other
used the word enough evaluation. 8 words, as I understand it, with the other
Q. And as far as Father McGrath, is he a 9 gnests that we had discussed, you had not gone
psychologist? 10 back and talked to all the pastors, did you?
A.That’s right. ) 11 A.Ispoke with the pastors that up to
%He was a 1psycholo ist - he was 12 that date were Ray’s pastors.
teaching actually psychology at Fairfield 13~ Q.Iknow, but tﬁou didn’t do that, for
University? ) 14 instance, with Father Carr?
A.That’s right, and also had a private 15 A.I1did not do that with Father Carr.
practice. i 16 _ Q.Didn’t you do that with Father
Q.And had a gnvate practice. And you 17 Federici, talked to all the pastors?
gave Father McGrath records of Raymond Pcolka 18 A.Father Federici? I might well have. 1
when he was at Fairfield Prep? 19 don’t recall.
A.No, no. I asked Father Tom McGrath 20 Q Now --
could he review the high school experience of 21 A.As aprofessional person, I didn’t
Ray Pcolka, period. - 22 follow patterns. I followed the person, and the
Q. Wouldn’t it have been prudent for you 23 dignity and the rights of the person and the
1o decide the:-- determine first when the young 24 mystery of the human person.
Q. What do you mean by that?

lady, of which time the young lady was
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t  A.Hehas aright to my total respect and 1 Q. am not asking the names of the
2 reverence in the process in which I investigate 2 individuals. I am asking You how many times has
3 his life. . . 3 the diocese paid voluntarily, without a release
4 Q.Doesn’t the victim have a right as 4 or alawsuit or claim, paid for the counselin
5 well? . . 5 of persons who have come to dyou and said that
6  A.Ialso did the same thing with the 6 they had been sexually abused by priests?
7 victims. L 7 _ A.Inevery alleged case that came to me,
8  Q.You embraced the victims? 8 they were offered counseling and to be paid by
9  A.That’s right, in every case. 9 the diocese. How many there were, I could not
10 Q.Is it not a fact that you requested 10 even approximate.
11 that the victims not make any of the claims of 11 MR. TREMONT: [ think we better
12 sexual abuse é)ubhc, that the church would take 12 stop at this moment just because we have to
13 care of it, and you asked them as good Catholics 13 change a tape.
14 not to create a scandal? 14 THE VIDEOGRAPHER: That concludes
15  A.That was not my language, and that was 15 tape two of this record. Off the record at 3:56
16 not mg interest, The church bas 2,000 years 16 p.m. ) .
17 behind her, and my interest was not the 17 (Discussion off the record.g)
18 protection of scandal. My interest was because 18 THE VIDEOGRAPHER: This begins
19 the -- for example, in the Bruhin case, these 19 tape three of this deposition, on record 4:03
20 were teenage boys, out of respect for them as 20 p.m.
21 young men, I suggested that they keep it to 21 BY MR. TREMONT:
22 themselves so that this would not be carried 22 Q.Now, since 1983, are you aware of the
23 through their personal lives, in other words, 23 fact that there have been a substantial number
24 that it wouldn’t be publicly known that they 24 of com}l))lamts of sexual abuse brought against
25 were the persons involved. At no time was my 25 Father Pcolka?
. Page 183 ) ) Page 186
1 motivation for the protection of the scandal of 1 A.This has been'communicated to me, yes.
2 the church. 2 Q.Do you know how many there are?
3 Q.Do you want to stand by that answer? 3  A.lhavenoidea.
4 A.lcertainly do. . 4 Q. Not -- Never inquired as to the
5 Q.Okay. So that basically the idea of 5 number?
6 the secrecy was to protect the victim as opﬁ)osed 6 A.ldid not.
7 to the priest or the reputation of the church? 7 Q. Do you know there are over 19 of them?
8  A.That’s right, and I would invariably 8  A.Is that so?
9 state to people that this was not the tenor of 9  Q.So that’s news to you?
10 the priesthood, and in that sense, I was really 10 A.That’s right. That many, yes.
11 telling them the truth, that they had met an 11 Q. Were you advised of the fact that
12 exception to the gnesthood, e priesthood was 12 Father Pcolka took a privilege of Fifth
13 mentioned, yes, but to avoid scandal or public 13 Amendment over a hundred times during the course
14 communication was more in behalf of the alleged 14 of his deposition?
15 victim, 15  A.Is that so?
16  Q.And did you agree to pay for counseling 16 q’ Does that mean you were not aware of
17 for the victims? 17 that?
18 A.The diocese would, yes. 18 A.] was not aware of that, Attorney.
19 q) And you advised the victims of that 19 Q. No one discussed that with you either?
20 fact? 20 A.Ihave discussed with Attorney
21 A.Yes, in each case. 21 Sweeney --
22 Q.Youdid? 22 . MR. SWEENEY: QOur discussions,
23 A.Yes,yes. 23 Monsignor, are privileged communications.
24  Q.So if anyone indicated that you told 24 THE WITNESS: Okay. Thank you.
25 them that you would not pay for counseling, that 25 MR. TREMONT: Iam asking what he
. Page 184 . Page 187
1 the diocese would not pay, they would be telling 1 knows, not what he discussed with you. He
2 an untruth? 2 certainly can tell me what he knows,
3 A.That’s right, because -- yes, out of 3 Mr. Sweenel)l', that’s not privileged. I don’t ask
4 the respect for the alleged victim. 4 him at all what he may have said to you or what
5 Q. Would you tell me, can you give me -- 5 igu may have said to him, but if he has
6 tell me how many times has the diocese paid for 6 knowledge of something and you happen to talk to
7 counseling for victims voluntarily without a 7 him about it doesn’t preclude him from telling
8 lawsuit? 8 me.
9  A.Iwouldn’t be able to know that. I 9 MR. SWEENEY: This is true.
10 have no way of knowing that. 10 BY MR. TREMONT:
11 Q. Why wouldn’t you, if you agreed to pay 11 Q.Are you aware of the fact that the
12 for counseling? You would follow up, wouldn’t 12 first complaint of sexual abuse against Father
13 you? 13 Pcolka started when he first became a priest at
14~ A.You are asking me how many there were, 14 St. Benedict’s Parish in Stamford?
15 1have no idea. ) 15 A.l am not aware of that, no.
16 Q. Was it more than one? Were you paid 16 Q. That there were a number of complaints
17 for counseling? 17 against him while he was at St. John’s
18 A.I’m sorry, please? . 18 Nepomocene Parish in Bridgeport?
19 Q. Where you have paid, where the diocese 19 A.I am not aware of that.
20 has paid for counseling for the victims. 20 Q. And that there were at least three
21 A.Oh, yes, they have paid, I'm sure, but 21 complaints against him including sodomizin
22 I couldn’t give for you whom, no. 22 young boys anally and orally at St. James Church
23 Q.I am not asking the names of the 23 1n Stratford?
24 individuals. ] 24 A.] was not aware of that, no.
25  A.Okay. What are you asking? 25 Q. Now, incidentally, when were you
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1 associated with St. James Church? 1 the literature that I have read, and for

2 A.196010 1962. 2 instance, just the latest book about the present

3 Q. And that there are a number of 3 pope, the Slovac people and the polish people

4 complaints against him when he was at Holy Name 4 seem to have a great love for the church?

5 Church in Stratford? 5  A.Right, for the -- more accurately for

6  A.]was not aware of that, no. 6 the sacramental power of the church.

7  Q.Did you ever have any complaints about 7 . Q.And they have a great deal -- an

8 Father Pcolka having an alcohol problem? 8 incredible respect for its priests?

9  A.Iwas never given information that he 9  A.Idon’t know how you would measure

0 had an alcoholic problem, no. 10 that. ) . )

1 Q.There was never an';' discussion that, 11 Q.Measure it against the Italians and the

2 nothing in regard to that? 12 French and say that, for example, I mean just

3 A I\Fo, not at all. 13 generally the relationship of the polish people

4 Q. That you knew about? 14 or the Slovac people, to their priests?

5 A.No. = 15 A.Ifeel uncomfortable with your

6 _ Q.Allright. Now, you allowed Father 16 stereotypic remarks.

7 Pcolka to continue on 1n his ministry then 17~ Q.Okay. That’s not unreasonable. Iam

8 without any treatment after that complaint of 18 just making a generalization, that the Polish or

9 19837 19 Slovac people in the Diocese of Bridgeport were

0  A.The judgment was made that there was no 20 very devoted to their church and very devoted to

1 validity for the allegation. We had no data. 21 their priest. That was my - that’s my -

2 We felt that this letter would give us further 22 observation but --

3 information were sueh to be so, and thus, he 23 A.Iwill receive your observation.

4 remained in active ministry. 24 Q. And that it would not be unusual for a

s Q. All right. You say there was no data. 25 parent, especially a foreign-born Slovac parent, -
Page 189 Page 192

1 What kind of data would you want? 1 to not -- not to want to hear any attack or

2 A.People coming in saying something to 2 criticism on his priest?

3 me. L. 3 A.Attorney, what you just mentioned as

4 Q. Well, the victim came in, did she not? 4 the behavior of Ray Pcolka, I would find it

5 A.Yes, but, again, it lacked in my 5 incredible that no matter how much respect a

5 judgment and in the judgments of those I have 6 parent would have for the church and her

7 already cited -- every reason to doubt. We 7 priesthood, not to reveal some of the behavioral

3 didn’t have enough information to give 8 patterns you have indicated to me this

3 credibility to that interview. . 9 afternoon. .

) Q. Allright. What kind of information 10 Q.Do you think that, as a psychologist,

1 did you need to give credibility to the 11 that it is not unusual for children not to

2 interview? 12 reveal sexual abuse which is committed upon them

3 A.That would vary. That would vary. For 13 by peogle that are held in trust and high

¢+ example, if other persons came forward, that 14 esteem?

5 wouléJ be one. 15 A.Well, we know so far, the little we do

5 Q.Other victims? What do you mean by 16 know about pedophilia in science, we know that

7 other persons? . 17 one of the pronounced defense mechanisms is

3 A Sther persons of the family. 18 denial, that no media in the best of paszchiatry

) Q.In other words -- but here you told us 19 and ps cholo%g' can penetrate. 1 s};:e 1996. 1

) that she indicated to you that her father was a 20 don’t know what the prophetic -- hopefully in

| friendly with Father Pcolka and she was in fear 21 the future, there will be a way that we can get

» of her father finding out that she was making a 22 to this heinous reality.

3 complaint? 23 Q.What I am asking is, it doesn’t

I A.Yes. 24 surprise you, does it, that a child who would be

i Q.Isn’t that so? 25 sexually abused by a priest or by his father, an
Page 190 Page 193

uncle, a close relative that’s held in highest
esteem would not immediately make a complaint?
relationship with Ray. A.1 wouldn’t want to state an opinion on

Q. You would find that unreasonable? that. Research is indicating that is true.

A.I would find it unreasonable that a 1
2
3
4
A.] would. 5  Q.All right. And do you also agree as a
6
7
8
9

father wouldn’t come forward despite his

Q. You indicated to us just a short time psychologist being abreast of the field, that
ago that you were asked at St. James to minister there is much -- as much sexual abuse that is
to a Slovac constituency within the parish. directed towards young male children as female

A.That’s right. children? .
Q.May I ask, are you Slovac? 10 A.Research indicates that.
A.I am not Slovac. . 11 Q.All right. And obviously --
Q. And you don’t speak Slovakian? 12 A.But the disparity is not that wide.
A.I do not, but my name is often -- 13 Q. Correct.
Q. All ri;ht. But the point is you are 14 A.That’s research.
not Slovac? 15 Q.All right. And the fact of the matter
v A.]lam not. ) 16 is -- I will withdraw that.
Q. All right. Do you consider the Slovac 17 Now let’s go back. When is the
people lgenerally as good Catholics? 18 second time you had a complaint about Father
A.Oh, no question, and good family people 19 Pcolka?
and close family X;ople. 20 A.That was the one and only complaint we
Q. All right. " And also people that are 21 ever had of Father Pcolka given to me.
very close to the church? 22 Q.You had no other complaints?
A. Whatever that might mean to you. 23 A.No persons came to me to my knowledge
Q. Well, I don’t know. Maybe it’s unfair 24 and mX recall about Ray Pcolka.
for me to make general representations, but in 25 Q. Allright. Now, since you have been at
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1 Seton Hall, have you consulted with the Diocese 1 was a complaint about R% Pcolka.
2 of Bridgeport in regard to complaints of sexual 2 MR. TREMONT: This is my last
3 abuse v%amst priests of the diocese? 3 question for tonight. That letter that we
4  A.What do you mean by consulted, 4 marked as an exhibit.
5 Attorney? . 5 Q.Do you have gm?' idea -- This letter,
6  Q.Has bishop -- has the bishop called you 6 after you signed this letter, okay, that we
7 or discussed with you -- Let me go back a 7 showed you, Plaintiff’s Exhibit A, where did you
8 moment and let’s get this clear. 8 put the copy?
9 You left, you said, in October of 9  A.A copy was in my file, a copy was in
10 19877 . i 10 the bishop’s file, and a copy was in the
11 A.Yeah. I think the leaving exactly was 11 attorneys’s file.
12 toward the end of September, but my duties began 12 Q.Now, you started -- a copy was in your
13 October 7th. That’s definitive. At Seton Hall, 13 file.
14 October 7th is right. 14 A.lshould say a file.
15 _ Q.And Bishop Curtis, do you recall when 15 Q.That was the file that you mentioned
16 BishOf) Curtis retired? 16 that you kept?
17 A.lam going to sing' two years later, but 17 A.In my office.
18 1 stand corrected on that. Approximately. 18 Q. And you kept that in regard to
19  Q.During the period of time that you were 19 complaints of sexual abuse?
20 no longer at the Diocese of Bridgeport and 20  A.Sorry. This letter, no, was given to
21 Bishop Curtis was still bishop? 21 Bishop Curtis. It was not in my file. It was
22 A.That’s right. 22 in the public file as opposed to the secret
23 Q.All right. Did you have reason to work 23 file.
24 with Bishop Curtis in regard to priests against 24 I am grimacing because I don’t
25 whom there were complaints of sexual abuse? 25 know the differential. 1 don’t know enough
. ) ) Page 195 Page 198
1 A.ldid not. I would like -- again, I 1 canon law, what makes a secret file a secret
2 think it’s germane -- in my letter of 2 file, I don’t know, but this was given to the
3 appointment to Seton Hall University, the bishop 3 bishop as well as his own copy that day, and the
4 asked me should he need me to return on 4 attom‘%; his copy that day, July 7.
5 personnel matters, that I would be willing to do 5 Q. When you say it was in the public file,
6 so. I think he asked willing or that I would do 6 what do you mean by that?
7 so. He had never called me back on personnel 7 _ A.What the bishop did -- the bishop’s
8 matters. . . . 8 file, that he doesn’t consider his secret file.
9 Q.Sothe OFIIOII was there, if you will, 9 Q. How is it filed? Is it filed under --
10 but the fact of the matter is you were never 10 A.Well, Idon’t know. That would be up
11 called or consulted? 11 to the bishop. I have never seen his file, and
12 A.That’s right. 12 I don’t know how he filed. But I will allow for
13 Q. All right. Now -- . 13 intelligence, I suspect under the letter P.
14  A.I am not too sure how much of an option 14 Q.In other words, it’s just a general
15 it would have been had I been consulted. 15 file?
16  Q.But you would have obviously cooperated 16  A.Sorry, please?
17 if he had asked you to do so? 17 Q.Just the general file. Would it be
18 A.Yes. . 18 under the priest? That’s what I am getting at,
19  Q.Now back in October -- I am sorry, 19 would it be under the priest’s name, would it be
20 after Bishop Curtis retired and during the 20 under abuse, would it be -- it would be under
21 tenure of Bishop Egan, have you ever been called 21 the priest’s name glou are saying, P?
22 to help the diocese or work with the diocese 22 A.Yes, I would think.
23 with regard to claims of sexual abuse? 23 MR. TREMONT: All right. We can
24 MR. SWEENEY: Pardon me, Counsel, 24 continue next Monday.
25 you mean other than being consulted by counsel 25 MR. SWEENEY: We are agreed to
. Page 196 i Page 199
1 for the diocese? . 1 ten o’clock next Monday morning here at the
2 MR. TREMONT: 1am not interested 2 Durant office.
3 in that. . 3 MR. TREMONT: Let’s plan to be
4 MR. SWEENEY: Exclusive of any 4 here.
5 dialogue he’s had with me as counsel for the 5 (Time noted: 4:20 p.m.)
6 diocese, is that the thrust of the question? 6
7 MR. TREMONT: Yes. ) 7
8  A.You are asking Bishop Egan, did he ever 8 MONSIGNOR ANDREW T. CUSACK
9 consult with me. . ) 9
10 Q.Yes, or one of his -- Bishop Egan or 10
11 Monsignor Bronkeiwicz, not Mr. Sweeney. n SUBSCRIBED AND SWORN TO BEFORE
12 A.They do not consult with me with regard 12 ME, the undersigned authority, on this
13 to personnel procedure, no. o 13 the day of , 1996
14 Q.All right. Did Monsignor Bronkiewicz 14
15 contact you regarding Father Pcolka when these 15
16 first lawsuits were brought? 16
17 A.There was a call. I believe it was 17
18 from Father Bronkiewicz -- Monsignor 18
19 Bronkiewicz, did ] know anything about 19
20 misbehavior, and I thought the name was Ray 20
21 Petruka at first and, I said to Larry, there was 21
22 no such charges, and then Larry called me back, 22
23 1 think you could ask him and correct the time 23
24 span, shortly thereafter, Larry called me back 24
25 again and said Ray Pcolka, and I said yes, there 25
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1 advisement of the -- well, the language we use, 1 Q.Could you tell me the first complaints
2 the expert. = 2 you had against Father Carr?
3 Q.So you:kept him -- in other words, he 3 A The first and only complaint I had
4 remaineg, on duty during the time that he was 4 about Father Carr was in Bethel, Connecticut,
5 getting this treatment? 5 where he had just been assigned as an -- a
6 A. is we would have with any expert’s 6 resident with teaching duties at the Immaculate
7 advice, yes. 7 High School in Danbury, and he went there in
8 Q. So he remained -- L 8 approximately May or June, and just months -- I
9  A.Remained at Marion, Illinois. 9 am going to say late July or early August, two
0  Q.All right. And as a priest? 10 parents came to me at Wilton, Connecticut, on a
.1 A.As apriest. ) 11 Sunday evening, and they told me that Father
2 Q.And what happened thereafter to him? 12 Carr had taken their two sons to the theater,
3 A.Well -- What happened to Gavin 13 and during the course of the theater, he fput his
4 thereafter? - 14 hands at the same time on both knees of the two
5 QYes. . 15 boys. That was their complaint.
6 _ A.He remained in Marion. I was also in 16 Q. What did you do at that time?
7 close contact with Marion because I found it 17 A.I questioned the parents. One was more
8 incredulous that one of the boys was allowed by 18 vocal than the other because they knew of me,
9 his parents to go to the University of Marion, 19 and the reason they came to me 1s because of my
:0 which was within a five-mile radius of where 20 educational background. The parents worked at
'1 Gavin was living. . 21 St. Joseph Medical Center in Stamford, and they
2 Gavin was also invited back to 22 were very, very clear that they did not know
3 the diocese by families that he was in touch 23 whether this was a sexual - in fact, if we were
‘4 with, and that I was given information by 24 going to balance it, they did not give this as a
'5 parents that the same procedures were going on 25 sexual complaint. They didn’t know what kind of
) . . Page 117 . L Page 120
1 in at least two families’ case. Iinvestigated 1 a complaint to give it as, except from my
2 both families, who massively. disclaimed, and in 2 knowing -- they wanted me to know that the one
3 fact, while they didn’t know, at least from me 3 son came to the father, the father who knew me,
4 or to my know edge from the diocese, what was 4 and then he called the second father, and
5 going on in Gavin’s life, they were very ] 5 they -- the second father had not yet been
6 extolling of him as a priest, as were the Bruhin 6 told. The son came in of the second father to
7 parents In their first interview with me, and 7 the father, verified that Charlie put his hand
8 were very, very careful and insistent that I not 8 on both knees of the two boys and they spoke
9 share what had taken place with the bishop. I 9 about the uneasiness of their two sons.
0 informed them that I already had. _’I‘hgg insisted 10 I obviously heard out the parents
1 on care being given, he not be punished, he was 11 at lelath. _T'told the parents that Sunday night
2 a good priest. . 12 that Charlie would be seeing a psychologist to
3 I remember this vividly because I 13 undergo assessment, to see exactly what we were
4 thought it was incredulous. I couldn’t make 14 dealing with. o .
5 sense of it. . . 15 They did not insist on this, but
6 MR. SWEENEY: Monsignor, I think 16 1 told them our diocesan policy. They repeated
7 the question was what did the diocese do about 17 the idea that they weren’t making a sexu:
8 it. I'think that’s the guestlon. You indicated 18 incrimination, or whatever language they used,
9 that you investigated? 19 and I said that the reason for the psychological
0  A.Thoroughly, yeah. I am too wordy, 20 assessment was simply to find out what exactl
1 okay. . 21 are we dealing with here that. That brought the
2 Q.Then what happened with him? 22 first evening to closure.
3 A.Gavin continued in therapy. 23 I asked them to return the
4  Q.Now, he continued in therapy, and was 24 following Sunday so that I could inform them
5 he ever assigned from Marion? 25 what we were doing, and as parents, I gave them
o Page 118 . Page 121
1 A.From the Marion penitentiary? 1 the option, because to my knowledge both sons
2 Q.Right. 2 were in the eighth grade, I asked them -- I gave
3 A.Yes. He was assigned, Attorney, I 3 them the option, if you choose as parents to
4 would only be guessing, I believe to a 4 bring your sons with me, I would want that, and
5 Eenitentia.ry in San Diego. Ibelieve that was 5 I gave them my reasons, that I felt this was a
5 his next assignment. . 6 professional way that I did in each kind of
7 Q.Could you tell me what the claims were, 7 allegation.
3 the incidents in regard to Father O’Connor? 8 They weren’t sure whether they
> You mentioned that -- 9 did or not, so I asked them during the week
3} A.The behavior incidents? 10 would they be careful of any behavioral chan%f,
I QYes. 11 and I gave them some of the language of the then
2 A.Oral sexuality. o 12 gsychology in terms of if something in any way
3 Q.Where, in other words, where did it 13 became even the slightest of trauma, such as
t occur? ) ] 14 eating habits, sleeping habits, and they were --
5 A.In varied places, including the Bruhin 15 they came back the second time and decided not
5 home. ] 16 to bring their sons, and the closure of that
7 Q.Did the diocese reach a settlement in 17 evening was their gratification that Charlie was
3 any claim that was made by against Father 18 in therapy, and they also stated that they would
» O"Connor? 19 not want to have been responsible for Charlie’s
) A.Not to my knowledge. 20 removal from St. Mary at Bethel.
Q. You are not aware of that? 21 _I assured them that was not their
' A.Not to my knowledge. . 22 responsibility, that it was our decision, and
» Q.Now, did you have any complaints 23 the reason for the decision, we had a pastor who
- against Father Charles Carr? 24 would supervise carefully Charlie during the
A.Yes, 1did. 25 therapeutic process. That was the closure of
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1 that it was two brothers and subsequently became 1 not have another complaint in regard to Father
2 three brothers. . 2 O’Connor?
3  Q.From whom did you receive the 3 A.Ido not have any recall of any
4 information? 4 complaint with regard to Father O’Connor.
5  A.Gavin. . . 5  Q.Except this one complaint involving two
6 % In other words, again, you met with 6 or three brothers of one family?
7 him? 7  A.That’s right. ]
8  A.Yes, to finalize the numbers, to know 8 Q. At that particular time, what did you
9 the truth. 9 do about the complaint. After you spoke to
10 Q.Firstly, Father Scheyd told you the 10 Father O’Connor, you spoke with the parents.
11 name of the individual? 11 What did you do?
12 A Ri%ht. L 12 A.Ispoke with the psychologist,
13 Q.All right. At that point did you 13 Dr. Kabir, K-a-b-i-r.
14 contact the individual? 14 Q. Was he the 1_gnvate psychologist of
15 A.That’s right. 15 Father O’Connor?
16 _ Q.All right. And you contacted Father 16  A.That’s right. He shared with me what
17 O’Connor. Now, you discussed it with Father 17 was taking place. Gavin was then approximately
18 O’Connor? 18 three or four months under his care. He shared
19  A.That’s right. 19 with me developmental processes, and he was
20 Q. And did he indicate to you what had 20 going to continue to go there, and at the end of
21 happened? 21 what he shared, I wasn’t satisfied in the sense
22 A.Not in detail, and the reason for not 22 of I didn’t know this man, so I demanded that he
23 in detail, he-was then in qlerapt{l at least three 23 do psychological assessment for him, a full
24 months, perhaps more, with a therapist, and it 24 battery of tests, and he was open to this and
25 was my practice then to - well, in this case, 25 did it.
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1 obviously, I got the name of the therapist and 1 After that, I checked the
2 to speak to the therapist. . 2 credentials of Dr. Kabir through the APA and
3 Q. Ap‘;)roximately when did this occur, this 3 also the Affirmation House, which was a
4 incident? 4 respected therapeutic center at that time. |
5 MR. SWEENEY: You mean the 5 knew the director at that time, and I asked her
6 report, Counsel? 6 to inquire about this man, the therapist, and
7 MR. TREMONT: Yes. 7 his credentials.
8 Q. When you had this report from Father 8 Q. Then what happened?
9 Scheyd. 9  A.He continued his therapy with --
10 A.You mean the year, Attorney? 10 Q.In other words, you were satisfied with
11 Q.Yes, ua}pdprommately. 11 the credentials?
12 A.Iwould have to guess. Let’s see. 12 A.That’s right.
13 They came to me, the parents, in St. Catherine’s 13 Q.All right. And did the - at that
14 1983. Well, I would have to guess. 14 gomt, did you again get authorization from
15 MR. SWEENEY: You have no 15 Father O’Connor on your behalf and on behalf of
116 obligation to guess, but would you give us your 16 the bishop to get the records of this
17 best estimate. . 17 psychiatrist or speak with the psychiatrist?
18 A. Apgroxxmate it was early ’80s. 18 A.Yes, because I didn’t know him, I had
19  Q.And do you recall at that time what 19 at first a bimonthly telephone call with him,
20 parish Father O’Connor was at? 20 Dr. Kabir, and there was some delay, at least in
21 A.He was the chaplain at the Marion 21 my perception of the testing being done.
22 penitentiary in Marion, Illinois. 22 e explained that in writing, why
23 Q. Allright. Now, you indicated to us 23 the delay, and I insisted that it be done as
24 that you spoke with the parents; is that 24 immediate as possible because we wanted to know
25 correct? 25 was he fit and able to remain in active
Page 112 . . ) Page 115
1 A.Yes. They came to me after my 1 ministry, and Dr. Kabir, alrg)ronmately within a
2 insistence. 2 week, called me, gave me the results of the
3 Q.You indicated that Father O’Connor at_ 3 testing, and he said where they were at that
4 that time, at the time of this complaint, was in 4 period of theragy and that he was no danger to
5 therapl)i;? 5 anyone. He asked that there would be
6  A.Tlhat’s right. 6 supervision in terms of child care at that
7 Q. Who put him in therapy? 7 time.
8  A.That was his own election. 8 . There was a subsequent letter and
9 Q. Were you aware of the fact that he was 9 I am going to a{)gommately say within a month,
10 in therapy? 10 certainly again that’s an approximation, where
11 A.I'was not, because I was unaware that 11 the developmental process of Gavin, at least in
12 there was this allegation or that there was this 12 Dr. Kabir’s mind, warranted a letter that he was
13 behavior in his life. ] 13 fit for any population, that he was not a danger
14  Q.lamnot -- I’'m not even asking you at 14 to anyone in someg.
15 the moment about his behavior. What I am 15 Q.And what did you do thereafter? I will
16 basically asking you is, in other words, to get 16 withdraw that -- Yes, what did you people do,
17 it clear, that it wasn’t the Diocese of 17 the diocese, what happened?
18 Bridgeport that had put him in touch with the 18 A.What did I do? I can answer for that.
19 therapist before this incident for any reason? 19 I continued my contact with Dr. Kabir until they
20 A.Jtwasnot,no. ) 20 had come to closure of Gavin’s therapeutic
21 Q.And this is something that the diocese 21 process, and he saw Dr. Kabir approximately
22 was also unaware of until you had the interview 22 two-plus years.
23 with Father O’Connor? 23 Q.And did you do anything in regard to
24 A.That’s right. L . 24 his assignment?
25  Q.Now, prior to that incident, did you 25  A.We did not because that was not the
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1 would meet weekly, because normally, except 1  A.Yes.
2 obviously for pastorates, appointments were made 2 Q What would they know in regard to the
3 in May.™ 3 theraplgutlc process?
4 Q %’hat was the procedure that the . 4 A.That a therapeutic process was
5 personnel board would use in order to determine 5 completed and the resfpective therapist said he
6 appointments and make its appointments? 6 was willing and able for another assignment.
7 A.We would discuss fitting candidates for 7  Q.Now when you say a therapeutic process
8 a given opening. . 8 was completed, does that mean, Monsignor, that
9 Q.Would you entertain the request of a 9 they would be advised only that it was a quote,
10 candidate? 10 unquote, therapeutic process or that they would
11 A.For apastorate, yes. 11 be advised it was a therapeutic process that was
12 Q.So that if -- if a person wanted to be 12 in re%ard to sex, alcohol or some other
13 a pastor, for instance, he could write a letter 13 specific?
14 or petition the board and ask that he be 14 A.They would be advised just as to the
15 assigned? 15 therapeutic process. .
16  A.Well, we had a procedure where, when a 16 Q. And generically, as you said it, that
17 pastorate c:gened, it would go out to all the 17 is what that would be, thex would be told that,
18 priests of the diocese. Priests ordained 10 18 and he was ready for duty”
19 years and beyond were able to apply to the 19 A.That’s right.
20 pastorate, and then the individual applicant 20  Q.And then he was assigned. Let me ask
21 would be interviewed by the entire personnel 21 you, when did you leave the Bridgeport diocese
22 board. 22 as episcopal vicar?
13 Q.All right. And-the board would make a 23 A.October 7TH, 1987.
14 decision in filling the pastorate? 24 THE WITNESS: Correct me, Larry?
15 A.No. The board would give the three 25 A.l think that’s exactly it.
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1 choices to the bishop, and the bishop would 1 Q. All right, 1987.
2 choose from the three. . 2 A.Hold on a second. Yes, this is our
3 Q.So that the board came .up with three 3 tenth anniversary. Yes.
4 people usually? 4  Q.Now, the -- you don’t -- I will
5 A.That’s night. . 5 withdraw that.
6  Q.And I assume there were some exceptions 6 . Now, do you recall receiving
7 or not? 7 complaints in regard to Father Gavin O’Connor?
8  A.There could have been. There could 8 A.ldo, J'es.
9 have been. . ) 9 _ Q.Could you tell me the first complaint
0 Q.And would -- in the course of doing 10 that you recall receiving of Father O’Connor?
.1 this, would you review the personnel file of the 11 A.Yes, either or both parents went to a
.2 priest? . 12 priest of the diocese, who in turn went to a
3 A.We might. We might. 13 priest on the personnel board, who in turn told
4 Q. That was available to you, the 14 the personnel board -- at that time there were
.5 personnel board, was it not? 15 three of us -- that there was a priest in
6 A.Oh,yes. 16 trouble in the diocese, and I gave him 24 hours,
7 Q.Now, in this instance, for example, 17 said priest on the personnel board, that I know
8 when Father Federici was terminated at 18 the name of the priest that was in trouble.
9 St. Joseph’s, is the board advised of the reason 19 Q.So that you received this information
0 for his termination? 20 through the chain that you just discussed in an
'l A.The board is not. . 21 anonymous fashion; in other words, the priest
2 Q.Merely that he has been terminated? 22 was not identified?
'3 A.That’s right. . 23 A.The priest was instructed by the
4 Q.And now you are Ygomg to look for an 24 parents not to tell anyone. Parent or parents.
'5 appointment to fill -- You said the reason that 25 Q. You say the first priest was
. Page 106 . Page 109
1 you had advised the board is that there would be 1 instructed?
2 an opening? . 2 A.Right. .
3 A.That’s right. To fill the appointment 3~ Q.In other words, the priest that they
4 of the vacant pastorate, yes. 4 had come to?_
5  Q.All right. In that case Father 5  A.That’s right.
6 Federici wasn’t a pastor? 6  Q.Did you eventually determine that it
7  A.Yes, he was. 7 was Father O’Connor?
8  Q.He was, all right. And when Father 8  A.I was informed within the 24-hour
9 Federici was appointed to St. Edward’s, how 9 peno%vﬁ'es, by Father Scheyd.
0 would he have been chosen for St. Edward’s? 10 Q. Who was Father Scheyd at that time?
1 What is the procedure that would have been 11 A.He was a member of the personnel board
2 followed? . 12 and I believe rector of the cathedral.
3 A.It would be discussed by the personnel 13 Q.That’s St. Augustine’s?
4 board, and the bishop would be part of that 14 A.That’s right.
5 discussion. We are talking about now, Marty is 15 Q.It’s always been the cathedral?
6 %%m% back as an associate and not as a pastor. 16 A %}Eht.
7 The bishop would be part of the discussion with 17 Q. What was the nature of the claim that
8 the personnel board when it involved associates. 18 was g}lsven to you at that time?
9  Q.And obviously the board would not 19 A v&i,whom, please, Attorney?
0 discuss the incident, the sexual incident 20 Q. When you ultimately found it was Father
1 involved with Marty? . 21 O’Connor?
2 A.They would not know of the specifics, 22 A.That he abused -- the initial
3 but they would know of the thergpeun%grocess. 23 information, I’m not sure as to the numbers
4 There was'a thera%:]unc rocess involved. 24 because again it vacillated, whether it was two
5 Q. They would know that? 25 brothers or three brothers. My recollection was
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1 Q.Is that an option that you used during 1 for the purpose of the record. ’
2 the times that you held the office of episcopal 2 _ A.He would only have gone there when
3 vicar? . 3 Benedict determined that he was able and fit.
4  A.Right, unless circumstances asked me to 4 Q.Do you know, and this is what I am
5 do otherwise. 5 asking you, when he would then be assigned to a
6 Q. What, for example, would be a 6 church, is it possible at that point he also
7 circumstance which would ask you to do 7 could have been receiving private therapy?
8 otherwise? 8  A.Oh, sure. Surely.
9  A.I wouldn’t be able to -- perhaps as we 9  Q.And when he was - I will withdraw
10 go along, I will be able to answer that more 10 that.
11 accurately. . . 11 'Who would have determined to
12 Q. Give me -- You mentioned it. Iam 12 assign him, for example, to St. Edward The
13 just asking you, what circumstances would cause 13 Contessor?
14 you to do otherwise? ) 14 A.The personnel board -- with, in this
15~ A.If I'had a need for -- for example, if 15 case, the e;:ghcu permission of the bishop, as
16 I were going to refer the priest for further 16 a result of the report that he would receive
17 assistance, I would ask him to give a written 17 from Benedict.
18 report to the new referee. 18 Q. All right.
19 MR. TREMONT: Apparently we 19 A.In other words, normally the procedure
20 are -- Are we through with the tape practically 20 would be personnel board to the bishop. The
21 so... 21 bishop in this instance had to know Benedict’s
22 THE VIDEOGRAPHER: We have less 22 report before it went to the personnel board.
23 than a few minutes. 23 Q. So the bishop would have to know --
24 MR. TREMONT: Do you want to stop 24 Let me go back on this so I can understand
25 and put on a new tape now? 25 this.
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1 MR. SWEENEY: It would be good. 1 You indicated that you assured
2 THE VIDEOGRAPHER: That concludes 2 the individual, the victim’s Iather, that Father
3 taye one of this deposition. Off the record at 3 Federici would not remain at St. Joseph’s, okay?
4 12:26 p.m. . 4  A.Right .
5 (Discussion off the record.) 5 Q.And you said that you contacted him,
6 THE VIDEOGRAPHER: This 1s tape 6 sgoke with the bishop, contacted Federici, and
7 two of the deposition. On record at 12:36 p.m. 7 the short of it is he went to Trinity?
8 BY MR. TREMONT: 8  A.Right.
9  Q.Ithink I was asking about reports. I 9  Q.Now, how was Father Federici’s
10 think your last answer, If I recall, was in that 10 appointment at St. Joseph’s technically
11 regard. Now -- 11 terminated?
12 THE VIDEOGRAPHER: We are not on 12 A.I would only have to approximate here.
13 the record yet. Replace your microphone, 13 He was terminated immediately.
14 please. . . 14 Q.But who had authority to terminate that
15 This begins tape two of this 15 appointment?
16 deposition on record at 12:36 p.m. 16 ~ A.The bishop.
17 _ "Q.Now, did you indicate to me that Father 17 Q.Would he contact, in other words, would
18 Federici was at m;lrg the second time for 18 he advise the personnel board, how would - that
19 approximately a year? 19 Father Federici was no longer there?
20  A.Or more. 20  A.Oh, he would advise the personnel board
21 Q.Or more. . 21 because a new person would have to be
22 A.Yes. Iam fairly certain that I am 22 considered.
23 right, but that would certainly be an 23 Q.So he would -- Now, do you know
24 approximation, right. 24 whether the bishop would do that, or you would
25 Q. All right. 25 do that?
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1 A And that could also have been -- was he 1 A.In this instance, the bishop did it,
2 living at Trinity, I don’t believe so. He was 2 but there might be other instances where I would
3 living at Trinity full time for a period of 3 doit. :
4 about four or five months, and then Benedict saw 4 Q. .How would that be done, in writing?
5 him in private therap&. . 5  A.No, we would -- being part of the
6 Q. So at the point that he was seen in 6 personnel board, we would inform the personnel
7 private therapy, would he be -- I will withdraw 7 board.
8 that. . . . 8  Q.Excuse me, when you say being part of
9 Did he engage in any duties with 9 the personnel board, what do you mean by that?
10 the Diocese of Bri geport while he was in 10 A.I was a member of the personnel board.
11 treatment at Trinity? 11 Q Were you a member of the personnel
12 A.Not to my knowledge. 12 board. How many priests would have been on the
13 Q. When he was receiving private therapy, 13 personnel board generally?
14 did he engage in any duties of the Diocese of 14 A “}\J)proxmately three, possibly four.
15 Bridgeport? 15 Q. Would the membership chan%e regularly,
16  A.Not to my knowledge. o 16 or would it remain about the same?
17 Q.Well, I note that -- Again, thisis 17 A.Approximately -- There was a term of
18 the Catholic directory, and I merely ask this 18 office, and at that time again, an approximation
19 question, Monsignor, that it appears that it 19 would be three to five years.
20 lists Martin Federici being at St. Joseph’s 20  Q.All right. And would the personnel
21 Church in Shelton from 1982 through 1983, and 21 board meet on a specific occasions or did the
22 then indicates that in 1984, he went to 22 have regular meetings or was it informal, as far
23 St. Edward The Confessor in New Fairfield, all 23 as meetings are concerned?
24 right? . 24 A.Through the course of the year, we
25 And you have to answer audibly 25 would meet bimonthly. Beginning in March, we
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